
העורכים: הרה"ג רבי משה חדאד שליט"א, הרה"ג רבי שלום דרעי שליט"א. עורך ראשי: הרה"ג רבי אלעד עידאן שליט"א

שיעורו השבועי של מרן ראש הישיבה
רבנו מאיר מאזוז שליט"א

05
0-

27
38

85
8 

   
   

   
   

פי:
גר

ב 
צו

עי

 079-9270505או ב'קו  בית נאמן':בערוץ קול ברמה.שיעורו של מרן שליט"אבשידור ישיר אתניתן לשמוע

לחסויות, להפצה, להנצחות ולקבלת העלון לפנות לפקס 077-3179532 <<< מייל: bait.neheman@gmail.com | טלפון: 08-6727523 | 052-7130554 

בבית הכנסת "אהבת התורה - איש מצליח"   
רחוב הרב עוזיאל 43 ב"ב.  

גליון מס': 399 | ויקהל-שבת שקלים
כט אדר א' תשפ"ד )9/3/24(   

בשעה 20:00 

מוצ"ש  ר"ת  הדלקת נרות 
19:01  18:19  17:07 י-ם: 
18:58  18:21  17:24 ת"א: 
18:57   18:20 חיפה:  17:13 
18:58  18:21  17:24 ב"ש: 

א. ברכת “חכם הרזים”.  ב. מהלכות קריאת המגילה - הולך סובב על דברי מרנא הרב בן איש חי ע”ה )ש”א פרשת תצוה הלכות פורים(.
ברכת “חכם הרזים”

1יש שתי אפשרויות לברך ברכת “חכם הרזים”. הראשונה זה על ששים ריבוא. אם א. 

היו ששים ריבוא במקום אחד, אפשר לברך עליהם. וכל זה אם אדם יכול לראות את כולם 
ביחד, אם לא, הוא צריך לעלות למעלה ולראות אותם. יעלה על הר, או על גג, או על 
מקום גבוה, יראה את כולם ויברך עליהם. אבל אם הם נמצאים בכמה רחובות ואי אפשר 
לראות אותם ביחד, אי אפשר לברך. כתוב )במרן סי’ רכ”ד ס”ה( שצריך לראותם יחד. ויש 
עוד ברכה על חכם גדול שהיא למעלה מברכת ברוך שחלק, והיא ברכת “חכם הרזים”. 
והטור אומר )שם( שאין לנו חכם כזה בדורנו, ולכן השמיט את הברכה הזו. אבל ברכת 
“ברוך שחלק מחכמתו ליראיו” )על חכמי ישראל(, הביא אותה )וכן פסק מרן שם ס”ו(. ומסופר 
על החתם סופר שרצה לברך על רבי משולם איגרא2. ויש בזה שתי גירסאות. בגירסא 
הידועה כתוב שהוא רצה לברך עליו “ברוך שחלק” והיה לו ספק, אז הוא אמר לו: כבוד 
הרב, כתוב בגמרא )ברכות דף נ”ח ע”א( שמי שראה חכם גדול מברך עליו “ברוך שחלק”, 
ולמה הרמב”ם השמיט את הדין הזה? ובינתיים הוא קרא את לשון הגמרא “ברוך אתה 
ה’ אלקינו מלך העולם”... והוא שואל: למה הרמב”ם השמיט?! אבל הרב עובדיה ע”ה 
העיר )שו”ת יחו”ד ח”ד סי’ ט”ז בהערה( שהרמב”ם לא השמיט, הוא כתב אותה )פ”י מהלכות 
ברכות הי”א(. אבל אולי הסיפור לא נכון, הוא רצה לברך עליו חכם הרזים. אז הוא אמר 

לו בגמרא )ברכות שם ע”ב( כתוב “ברוך וכו’ חכם הרזים”, ולמה הרמב”ם השמיט אותה? 
וככה הוא הרוויח לברך עליו בדרך אגב ]ואפריו”ן שבספר ויגד יעקב גרינוואלד )במהדו”ח 
עמ’ תשל”ז( מבואר שבירך החת”ס מתוך הגמרא ברכת “חכם הרזים”[. אבל זה לא פשוט 

לקרוא מהגמרא ברכה בשם ומלכות - “ברוך אתה ה’”. מצאו בתשובת הגאונים )אוצר 
הגאונים ברכות סי’ שנ”ב( שאם יש בגמרא ברכה שלמה, אסור לקרוא אותה כמות שהיא.

ששים ריבוא ביחד
אלה שבאו אתמול ]לעצרת ה’מיליון’ בירושלים כנגד גיוס לומדי תורה[ באו למטרה ב. 

אחת, אבל אמרו שלא רואים אותם ביחד, זו בעיה. מרן כתב לראות אותם ביחד. כשיבוא 
המשיח יהיה רחוב ענק, ויבואו יותר מששים ריבוא. אל תדאגו... צריך לראות את כולם 
וזה מספיק. )אי אפשר לראות כל אחד ואחד ממש, העין שלנו לא רואה ששים ריבוא בפעם אחת. אמרו 
שאחד בירך שם, ואמר לו ראש המשטרה: לא בירכת לבטלה, היו ששים ריבוא. ויש אומרים שהיה פחות, 

1.  שיעור זה נמסר ע”י מרן רבנו שליט”א ביום שני א’ אדר-ב’ התשע”ד בבית הכנסת “אהבת התורה 
– איש מצליח” בין מנחה לערבית. השיעור נסוב על הלכות קריאת המגילה מתוך הבא”ח )ש”א 
פרשת תצוה הלכות פורים(, ובתחילת השיעור שאל אחד המשתתפים בדין ברכת “חכם הרזים” ביחס 
לעצרת הרבבות שהתקיימה אז על חוק הגיוס, ועל זה השיב לו מרן שליט”א באורך כמובא למעלה. 
2.  על רבי משולם איגרא אמרו שבגיל חמש עשרה כתב שאלה ותשובה חשובה מאד. מה היה? 
עשיר גדול שמע שהוא חכם גדול, אז הוא נתן לו את הבת שלו. אבל הם לא הסתדרו ביחד, הבת 
אומרת: כל הזמן הוא לומד ולומד, והיא רוצה שהוא יטייל אתה קצת. אז הם נפרדו. אחר כך הייתה 
שאלה מסובכת בענייני גיטין, וכל הרבנים של העיר בריסק )נדמה לי( כתבו תשובות, וגם הבחור 
הזה - רבי משולם איגרא - כתב תשובה, והוא היה בן חמש עשרה בסך הכל. שלחו את הכל לרבי 
ישעיה פיק )בעל ההגהות על מסורת הש”ס(, הוא קרא 
את כל התשובות, וכשהוא ראה את התשובה 
של רבי משולם איגרא אמר: זה גאון! 
אז חותנו היה שם, אמר לו: הנה 
כולם כתבו! אמר לו: מה אתה 
משווה? זה למעלה מכולם. 
שמע את זה התעלף. אחרי 
שהתעורר, שאל אותו: למה 
התעלפת? אמר לו: כי הגאון 
הזה היה בביתי, ואני גרמתי 
שייפרד מהבת שלי. אמר לו: 

אם ככה, תתעלף עוד פעם...

אני לא יודע. אבל ודאי שאי אפשר לראות ששים ריבוא במבט אחד... העין היא לא מצלמה גדולה כל כך...(.

מברכין בקריאת המגילה לנשים
אמרנו שאשה חייבת במקרא מגילה, ואם אדם קורא בבית הכנסת וחוזר וקורא בשביל ג. 

הנשים, הדין הוא שיברך בשבילן. ומה שהבן איש חי )ש”א פרשת תצוה הלכות פורים ה”א( כתב 
לא לברך, כי בזמנו לא היו מקשיבות כל כך. היו מסתובבות... אבל היום כולם מרוכזות 
ומקשיבות ושואלות. אז אפשר לברך להן, או שבעצמן יברכו. אבל עדיף שהוא יברך להן. 

השומע מגילה מחרש המדבר
]כתב מרן הבא”ח שם ה”ב[: אם היה הקורא חרש או שוטה או קטן, השומע ממנו לא ד. 

יצא ידי חובתו. איך אפשר שחרש )שאינו מדבר ג”כ( שומעים ממנו? אלא מדובר על חרש 
שהוא לא שומע אבל הוא מדבר. ובכל זאת כיון שחסר לו בשמיעה, צריך לחזור לקרותה 
בלי ברכה. ושוטה גם כן הקריאה שלו כמאן דליתא, הוא לא יודע מה הוא קורא. וכן קטן, 
עוד לא בר חיובא. אבל אם ישמע מחרש, יחזור ויקראנה בלא ברכה. משום דאיכא דסבירא 
להו שומע מחרש יצא. למה? כי החרש הרגיל בגמרא הוא לא שומע ולא מדבר )חגיגה 
דף ב’ ע”ב(. ואיך הוא קורא החרש הזה? אלא זה חרש שהוא מדבר. לכן הוא לא נחשב 

כמו שוטה. כל “חרש” שוטה וקטן של הגמרא, הכוונה שהוא לא שומע ולא מדבר, אבל 
שומע ואינו מדבר ומדבר ואינו שומע, הרי הן כפקחים לכל דבריהם )חגיגה שם(3. לכן 
אם אתה שומע מחרש כמובן שהוא מדבר, ויש אומרים שיצא, לכן יחזור ויקרא אותה 

שוב פעם בלי ברכה. 

שמע מגילה מקטן
כי ה.  יחזור ויקראנה בלא ברכה.  ואם ישמע מקטן שהגיע לחינוך מגיל תשע ומעלה, 

יש כמה פוסקים שסוברים שקטן שהגיע לחינוך מוציא את הגדול ידי חובתו. בגמרא 
כתוב )מגילה דף כ’ ע”א( רבי יהודה אומר קטן הייתי וקריתיה למעלה מרבי טרפון. מה זה 
למעלה מרבי טרפון? עמד לו על הראש? יש רש”י במקום אחר )שבת דף פ”ח ע”א ד”ה עליה( 
שאומר שכשאדם עומד והשני יושב, זה נראה כאילו הוא מעליו4. אז רבי יהודה אומר 
“קטן הייתי וקריתיה למעלה מרבי טרפון”. אמרו לו אין מביאים ראיה מן הקטן. אבל 
יש אומרים דוקא קטן ממש, אבל קטן שהגיע לחינוך, יכול להוציא ידי חובתו. ]ולכן אם 
שמע מקטן כזה, יחזור בלי ברכה[. ואם ישמע אותה מהאשה יחזור ויקראנה בלי ברכה. 
כי באמת לפי האמת האשה חייבת ממש, רק יש אומרים שלא חייבת ממש בקריאה רק 

בשמיעה וכו’ )ראה שו”ע סי’ תרפ”ט ס”ב(. 

קרא או שמע מתנמנם
]שם הלכה ג’[: אם קרא אותה והתנמנם, כל עוד הוא לא נרדם בשינה יצא. מוכרח ו. 

3.  אמרו שפעם היו אנשים שמציקים לרב צבי פסח פראנק ועשו לו צרות, והוא לא היה עונה. כמה 
שכותבים עליו, הוא לא מתייחס להם. אמרו לו: למה כבודו לא עונה? אמר להם: כתוב )חגיגה דף ב’ 
ע”ב( מי ששומע ואינו מדבר, הרי הוא כפיקח לכל דבריו... זו הפקחות! אני שומע ולא מדבר, ידברו 
ויעשו מה שירצו. יש פירוש בתהלים על הפסוק )תהלים ל”ח, י”ד( “ואני כחרש לא אשמע וכאילם 
לא יפתח פיו”. בהתחלה כתוב “לא אשמע” באל”ף - אני לא אשמע. ואחר כך כתוב: “וכאילם לא 
יפתח פיו”. למה ככה? צריך להיות כתוב “לא אפתח פי”, למה כתוב יפתח? אלא הכוונה כך, אם 
אני עושה את עצמי כמו חרש שלא ישמע, אז ההוא שהיה מדבר עלי, נעשה כאילם לא יפתח פיו... 

המדברים עלי לא יפתחו את הפה שלהם. יאמרו: הבן אדם הזה לא מתייחס. נגמר.
4.  לכן כתוב )בראשית י”ח, א’-ב’( “והוא יושב פתח האהל... והנה שלשה אנשים ניצבים עליו”. למה 

עליו? כי אברהם אבינו יושב, והם עומדים וניצבים 
עליו. ולכן נאמר גם )דברים ד’, י”א(: “ותקרבון ותעמדון 
תחת ההר”, ואומר רשב”ם לפי פשוטו, למה נאמר “תחת 
ההר”? כי ההר גבוה מאד, והם נמצאים למרגלותיו 

כאילו הם תחת ההר. יש כמה מקומות ככה. 

נושאי השיעור:
יום שני א’ אדר-ב’ התשע”ד

רָה  צָּ בַּ תוּנִים  הַנְּ רָאֵל  יִשְׂ ית  בֵּ ל  כָּ אַחֵינוּ 
יָּם  בַּ ין  בֵּ באויר[  ]בין  הָעוֹמְדִים  בְיָה  וּבַשִּׁ
וְיוֹצִיאֵם  יְרַחֵם עֲלֵיהֶם  קוֹם  ה הַמָּ שָׁ בָּ יַּ בַּ וּבֵין 
עְבּוּד  וּמִשִּׁ לְאוֹרָה  וּמֵאֲפֵלָה  לִרְוָחָה  רָה  מִצָּ
וְנֹאמַר  קָרִיב  וּבִזְמַן  עֲגָלָא  בַּ תָא  הָשָׁ ה  לִגְאֻלָּ
היקרים  ישראל  חיילי  לכל  ובכללם  אָמֵן. 
נוּ  עַד־עַמֵּ בְּ ק  וְנִתְחַזַּ חֲזַק  נפשם  המוסרים 

וּבְעַד עָרֵי אֱלקֵֹינוּ.



שהוא לא נרדם. איך נרדם? אחרת הוא היה מדלג מלים. אם הוא ישן לו באמצע עד שנדדה 
שנתו, “נדדה שנת המלך” )אסתר ו’ א’(... היה מדלג. אבל הוא מתנמנם וקורא, והמתנמנם 
וקורא יצא. גם הוא יצא, ויצאו השומעים גם כן בקריאה שלו. אבל אם השומע התנמנם 
לא יצא. כי הוא לא יכול לדעת אם הוא חיסר מלים. אפשר שהתנמנם וחיסר כמה מלים 
מהמגילה, היה באמצע ונרדם5. אדם שמתנמנם הוא יכול לאבד כמה פסוקים, והוא לא 
יצא ידי חובה. וצריך להזהר בדבר הזה שהוא מצוי תמיד שאלו השומעים יתנמנמו. ובעיקר 
בקריאה בבוקר, כי מסתובבים בליל פורים עד חצות הלילה ויותר, מסתובבים וזורקים 
אבנים על אוטובוסים, את כל השגעונות עושים. אסור לעשות את זה! צריך לישון בזמן, 
ולקום לתפלה בהנץ או אחרי הנץ, ולהיות ערניים כל זמן קריאת המגילה. וביום גם כן. 
ולכתחילה אם ראו את הקורא שקרא איזה פסוקים מתנמנם, מעירים אותו - תקום תחזור 
ותקרא. ומה שאמרנו אם קראה מתנמנם יצא, זה בדיעבד, אם כבר גמר את המגילה. אבל 
אם בתחילת הקריאה רואים אותו שהוא ככה מבולבל ומסוחרר, אומרים לו: איך תוציא 
אותנו ידי חובה? תוציא את עצמך קודם כל... “ראשך עליך ככרמל” )שיר השירים ז’ ו’(?! קום!

קריאה בבית
]שם הלכה ד’[: הקורא את המגילה צריך לברך את הברכות מעומד, בין בתחילה בין בסוף, ז. 

אפילו קורא אותה יחיד בביתו. אבל הקריאה אם הוא קורא אותה בבית אפשר לשבת. )וגם 
בברכות זה לא ממש חובה(. ורק שליח ציבור קורא אותה מעומד מפני כבוד הציבור. המקור 

הראשון לזה זה הרמב”ם )פ”ב מהלכות מגילה ה”ז(, ומצאנו ראיה לזה בגמרא )מגילה דף כ’ ע”א( 
שאמר רבי יהודה קראתיה למעלה מרבי טרפון, והכוונה בעמידה. )עיין בהערה לעיל מס’ 5. 

ועיין בספר סנסן ליאיר בחידושי הרמב”ם עמ’ ש”ג(. 

פושטה כאיגרת
]שם[: וצריך לפשוט אותה כולה, ואחר כך לברך הברכות מעומד. יש שתי גירסאות. רב ח. 

האי גאון אמר פושט וקורא, ויש גירסא בדבריו קורא ופושט. )עיין בס’ חזון עובדיה פורים עמ’ 
ע”ד(. יש אומרים שפושט כל המגילה כולה ואחר כך יקרא, ומה שיקרא יכרוך אותו, ככה 

אנחנו נוהגים. והרב עובדיה ע”ה מביא )שם( את רבי חיים פלאג’י )בספר רוח חיים סי’ תר”ץ סק”ד( 
שאמר שלא יעשה ככה ]רק הש”ץ, שלפניו תיבה רחבת ידים[, כי אחר כך תיגרר המגילה 
על הארץ. אלא כל מה שיקרא יפשוט. קורא ופושט, וקורא ועוד פושט. מה הכוונה קורא 
ופושט? ודאי שיעשה ככה, איך יקרא בעל פה? אלא הכוונה שמה שיקרא, ישאיר אותה 
פתוחה. אבל אם ככה, יש אותה קושיא. כשאתה קורא ואתה מגיע לסוף, כבר כל המגילה 
פתוחה, והיא יכולה להיגרר על הארץ. ]ואפשר דבשעה מועטת יכול ליזהר, משא”כ אם 
פושטה לפני הקריאה ומניחה כך כל משך הקריאה. ס’ סנסן ליאיר עמוד ב’ בהערה[. הדרך 
הטובה ביותר שיהיה שולחן על ידו, ואם יש שולחן על ידו, אין שום הבדל אם הוא קורא 

ופושט או פושט וקורא. תמיד נהגנו לפשוט אותה כולה. למה? כדי להראות את הנס. 

סוף טוב
היה חכם אחד בתונס )הרב שמעון גז זצ”ל( שנתן לזה טעם. אמר כשאתה קורא בהתחלה, ט. 

יש דברים רעים ואנשים מתחילים לבכות. בפרט האשכנזים שיש להם שני פסוקים 
שקוראים אותם בניגון של איכה: “וכלים מכלים שונים” )אסתר א’, ז’(, כי הגמרא אומרת 
)מגילה דף י”ב ע”א( שהוא לקח כלים של בית המקדש ונענש על זה. וכמו שעשה בלשאצר 

שהביא כלים של בית המקדש, ויצאה יד וכתבה לו “מנא מנא תקל ופרסין” )דניאל ה’, כ”ה(, 
ואותו דבר עשה אחשוורוש. לכן כשאומרים שלוש מלים “וכלים מכלים שונים” עושים 
אותם במנגינה של צער. והפסוק השני הוא “אשר הגלה מירושלים” )אסתר ב’, ו’(. אבל יש 
יותר צער כשאתה אומר: “והעיר שושן נבוכה” )אסתר ג’, ט”ו(, “ויקרע מרדכי את בגדיו”, 
“ויזעק זעקה גדולה ומרה” )שם ד’ א’(, אם אדם רואה רק את הדברים הרעים במגילה, הוא 
מתחיל להיכנס ללחץ6. לכן פושטים את הכל כדי לומר: אל תסתכל על האמצע, אלא על 
הסוף. “סוף טוב הכל טוב”. וזה מה שהספרדים חותמים תמיד - ס”ט7, סיפיה טב. כשהסוף 
טוב הכל טוב. לכן פושטים אותה כולה, כדי לומר: תראה את הסוף, מרדכי היהודי “גדול 

ליהודים ורצוי לרוב אחיו” )אסתר י’, ג’(. 

5.  פעם סיפר הרב משאש ע”ה שהוא עמד בתפלה, והוא מכוון בתפלה, אמר: הגעתי ל”נאמן אתה 
להחיות מתים”. ונזכרתי בסבא שלי שהיה נותן לנו סוכריות, אמרתי עכשיו יקום סבא שלי, זה 
“להחיות מתים”, ויגיד לי: גדלת, אני מכיר אותך קטן, איך פתאום גדלת?!... והתחלתי לחשוב איזה 
סוכריות יביא לי, ומה אני אגיד לו. ופתאום אני רואה את עצמי ב”רפאנו ה’ ונרפא”, כל הברכות 

כולן הלכו עם הסוכריות של סבא...
6.  היה מעשה בראש ישיבה אחד שביום ראש השנה היה קורא החזן “וישלח אברהם את ידו ויקח 
את המאכלת לשחוט את בנו” )בראשית כ”ב, י’(, ומרוב התרגשות שאברהם אבינו היה מוכן לעשות 
דבר כזה לבן שנולד לו בגיל מאה, הוא היה בוכה. והילד שלו קטן בן שש, חשב שאבא שלו לא 
יודע שהסוף טוב, אמר לו: אבא, אל תפחד, בסוף בא המלאך ואמר לו: אל תגע בו... למה אתה 
בוכה?! אמר לו: אני יודע. מה אתה חושב שאני לא יודע את סיפור העקידה?! אבל אני מתרגש 

מהמעשה של אברהם אבינו.
7.  הרבה חותמים “ס”ט”, “ס”ט”, ולא יודעים מה זה. ס”ט פירושו סיפיה טב, הוא מאחל שהסוף שלו 
יהיה טוב. זה הפירוש האמתי. כל הפירושים האחרים שטויות והבלים. וראיה ברורה מהחכם צבי. 
בתשובות חכם צבי הוא חותם “צבי אשכנזי ס”ט”, וכי זה “אשכנזי ספרדי טהור”?! ממה נפשך, או 
אשכנזי או ספרדי... אלא “אשכנזי ס”ט” הכוונה “סיפיה טב”. וכן הפרי חדש חתם בסוף ההקדמה 

שלו ליורה דעה “סיפיה טב, טבא הוא וטבא ליהוי” )ברכות דף נ”ה ע”ב(.

" יָארְשָׁ “חְשְׁ
מצאו היום איזה תבליטים בשיש שיושב שם אחשוורוש, וידוע שזה אחשורוש. השם י. 

סֵס”, כי אין ליוונים את האות חי”ת, אז  שלו מאד דומה לאחשוורוש. ביוונית השם הוא “סֵרְכְּ
הם משבשים את המלה. אבל חיפשו את המקור בפרסית וזו מלה מאד דומה לאחשוורוש 
", והוא דומה למלה “וישם המלך אחשוורוש מס על הארץ” )אסתר י’, א’(, ושם  – “חְשְיָארְשָׁ
כתוב “אחשרש” בלי ווי”ן, וזה דומה לשם הפרסי. ומאחוריו עומד יורש העצר הנסיך 
שלו, ומאחוריהם עומד אחד שהוא נראה קרוב לודאי שזה מרדכי. עומד בכזו צניעות, 
)עיין בארכיאולוגיה  בענוה. בידיים שלובות. משערים שזה מרדכי. כדאי לראות את זה8. 

תנכי”ת ח”ד עמ’ 270(. 

פושט על השולחן
]ממשיך הרב הבן איש חי שם:[ מיהו מאחר שפושט ומברך בעודו עומד, צריך שיהיה יא. 

לפניו בימה או כסא שתנוח עליו המגילה שלא תתגלגל בארץ. לכן הבן איש חי פסק דווקא 
לפשוט מההתחלה, ומאידך צריך שתהיה לו בימה או כסא, אז יש לנו תיבה, ולכל אחד יש 

שולחן. ברוך ה’ הכל בסדר גמור.

שכח לברך שהחיינו
מי ששכח ולא בירך שהחיינו ונזכר אחרי שהתחיל, יברך במקום יב.  ]שם הלכה ה’[: 

שנזכר. ובספרי הקטן מקבציאל העליתי שאם לא נזכר עד אחרי שקרא עשרת בני המן, 
לא יברך שהחיינו במקום שנזכר. ואפשר לברך אותה ביום. אם לא בירך שהחיינו בלילה, 
יברך ביום. והרב עובדיה זצ”ל דעתו אחרת, שגם אם נשאר פסוק אחד שהוא לא קרא, 
יכול לברך שהחיינו. )חזון עובדיה פורים עמ’ ס”ד(. אבל יש לנו זמן לברך ביום, לא צריכים 

להיכנס למחלוקת. 

אם צריך מנין לברכה אחרונה
ולגבי ברכה אחרונה כשאדם קורא לנשים, הדין הוא שאם יש עשר נשים אפשר לברך יג. 

לכולי עלמא. לזה הרב עובדיה מסכים. אבל כשאין מנין, מנהג ירושלים לא לברך. והבן 
איש חי )שם הלכה ג’ ו-י”ג( פסק לברך. ואחד מהבחורים בישיבה ועכשיו הוא ראש ישיבה 
במושב ברכיה ]הרה”ג רבי חננאל כהן שליט”א[ כתב על זה תשובה ארוכה )בירחון או”ת 
אייר תשס”ז סי’ צ”ו, ונדפסה בספרו שו”ת מגדל חננאל סי’ כ”א(, ומצא עשרות פוסקים שאומרים 

לברך. מרן דעתו לברך )עיין שם(, רב האי גאון דעתו לברך )הובא בשבלי הלקט סי’ קצ”ה(, ועוד 
פוסקים אחריו ככה דעתם. אולם הארחות חיים כתב )הלכות פורים אות ז’( בשם הירושלמי לא 
לברך רק בעשרה. אבל הירושלמי הזה לא מופיע אצלנו. ויש ירושלמי שכותבים הראשונים 
וזה לאו דוקא ירושלמי, אלא ספר שהגיע מארץ ישראל וקראו לו ירושלמי. ]ועיין בהגהות 
הרד”ל על ויק”ר פ’ כ”ב אות כ”ד, והובא בשו”ת יבי”א ח”ב חאו”ח סימן ד’ מהדו”ח הערה 
1[. לכן הנכון הוא שמברכים אפילו בפחות מעשרה. אם אפשר להשיג עשרה, הנה מה טוב. 
והעשרה לא חייבים להיות דוקא גברים, אפשר להיות אפילו חצי חצי. במשפחה למשל יש 
גברים ויש נשים, סך הכל עשרה, ולכולי עלמא יכולים לברך. למה? כי זה פרסומי ניסא, 
ופרסומי ניסא יש גם לנשים. אבל גם אם אין עשרה, אפשר לברך “הרב את ריבנו והדן את 
דיננו”. ככה הדין. הוא מוכיח את זה בראיות טובות מאד. הרב עובדיה ע”ה דעתו אחרת 
)קול סיני עמ’ 46(, ואחרי כמה שנים הביא את תשובת רב האי גאון בפשיטות שאומר לברך 

בברכות )בשו”ת יבי”א ח”ו חאו”ח סי’ מ”ו(9. ]אלא שלדינא דעתו שאין לברך לנשים ביחיד. 
עיין בס’ חזון עובדיה פורים עמ’ פ”ט[.

השמיט מלים בקריאתו
]שם הלכה ו’[: אם השמיט הקורא מלים בקריאתו, ואפילו שהם תיבות שאינם מפסידים יד. 

הקריאה. אדם יכול להבין אותם, לדוגמא “הפיל פור הוא הגורל” )אסתר ג’, ז’(, והוא אמר 
“הפיל הגורל”, בלע את המלים “”פור הוא”. אפילו הכי לא יצא ידי חובה, כי יש משמעות 
לכל מלה. למה כתוב “הפיל פור הוא הגורל”? הרי פור זו מלה פרסית, למה הפסוק כתב 
את זה? אלא שהוא עתיד לומר אחר כך )ט’, כ”ו(: “קראו לימים האלה פורים על שם הפור”. 
ואם הוא לא יקדים לנו ש”פור זה הגורל”, כשנגיע לשם לא נבין מה זה “על שם הפור”? 
“פור” מאן דכר שמיה? לכן נאמר “הפיל פור הוא הגורל”. לכן אל תדלג אף מלה. אפילו 
מלים זרות. הגמרא אומרת )במגילה דף י”ח ע”א( שיש מלים שאף אחד לא יכול לפענח אותן, 
כמו: “האחשתרנים בני הרמכים” )אסתר ח’, י’(. ובא הרש”ש שם ואמר שזו מלה רוסית. אבל 
איך יש מלה רוסית בתוך המגילה? אז יש פירושים על זה. על המלה “אחשתרן” יודעים 
היום פירושים בערך. וכן “רמכים” או שזה סוסיות קטנות או חמורים קטנים. הגמרא 
בעצמה משתמשת במקום אחר במלה הזאת בסיפור של חוני המעגל )תענית דף כ”ג ע”א(.

8.  ויש אחד שהוא אספן של כל מיני דברים בטלים, ויש לו אפילו חלק מהתיבה של נח. אז הוא 
אומר שיש לו תמונה של אדם וחוה וקין והבל. מאיפה הוא יודע?! והוא אומר שיש לו תבליט שיש 
שם תמונת אסתר המלכה. אמר את זה לרב זמיר כהן, אמר לו: מי אמר לך? אמר לו: אני בטוח. זה 
יהודי זקן בן שמונים. והוא אוסף כל הדברים האלה. הרב זמיר אמר: אני לא מאמין לו כל כך, אבל 

אני רק הבאתי לידיעתכם. מי שרוצה לברר, שיברר. ‘ידבבר ראסו’... )שישבור את הראש(. 
9.  ]והארחות חיים עצמו במקום אחר )שם אות כ”ד( אומר לברך, הוא סותר את עצמו. )הערת חדב”נ 
הגאון רבי דקל כהן שליט”א. ושוב שאל הרב: בכלבו כתוב משהו? תבדוק, כי הכלבו בדרך כלל מעתיק מארחות 

חיים או הפוך, לכן מהכלבו אפשר לדעת. ובאמת הכלבו הביא מחלוקת בדבר ולא הכריע([.

בכיה בתפלה של ראש השנה ויום הכיפורים
ביום ראש השנה יש בוכים בתפלה. הרב האר"י ע"ה )שער הכוונות דף צ' ע"א( אמר: מי ו. 

שנופלת עליו בכיה בתפלה של ראש השנה, יש לו זכות גדולה מאד, שהוא מתרגש 
בתפלה הזאת. לעומת זה הגר"א ע"ה )מעשה רב סימן ר"ז( כותב שלא לבכות בתפלות בראש 
השנה, כי בזמן נחמיה שהיו אנשים עולים חדשים ובוכים כי נטמעו בנשים נכריות, 
נחמיה אמר להם: "לכו אכלו משמנים ושתו ממתקים, ושלחו מנות לאין נכון לו, ואל 
תעצבו כי חדות ה' היא מעוזכם" )נחמיה ח' י'(. והפסוק מדבר שם על ראש השנה. וא"כ 
איך אפשר לחלוק על פסוק מפורש?! לכן הרב עובדיה ע"ה )שו"ת יחוה דעת ח"ב סימן ס"ט( 
מתרץ שלכתחילה לא בוכים בתפלה, אבל אם נפלה עליו בכיה זה בסדר, ולמד את זה 
מדיוק הלשון בשער הכוונות. ויש חכמים )מבחורי הישיבה וגם אחרים( שכתבו שמדברי שער 
הכוונות משמע שמצוה לבכות בראש השנה. אבל אפילו תמצא לומר שיש מצוה, אם 
אדם לא בוכה מלבו רק מתחזה, חבל על הזמן. מה אתה מתחזה? יש אפשרות לשים קצת 
בצל בעינים ולהוציא דמעות בלי כלום... לא עושים ככה. היום אנשים עושים מגבית 
דמעות  לישיבה ומתחילים לבכות, "שערי דמעות לא ננעלו" )ברכות ל"ב ע"ב( - שערי 
)הכסף( לא ננעלו. אל תעשה שטויות, על מה אתה מיילל?! חתול מיילל ולא בן אדם. 

לא עושים דבר כזה. ובמיוחד שיש כמה דברים בתפלה שאדם יכול להתחזות בהם. 
ראיתי כתוב על הרב עובדיה ע"ה שבליל כיפור היה אומר את הוידוי הארוך, וכשמגיע 
לפיסקת "בטלנו תורתך ימים ולילות" בוכה הרבה שם. ומישהו כתב שחזר על זה ששים 
פעם. פעם אחת היה שם שמעון פרס, ולא הבין את זה. הלך לבן שלו רבי דוד שיבדל 
לחיים, ואמר לו: תגיד לי, למה אביך כ"כ בוכה? כמה הוא בסך-הכל ביטל תורה?! ענה 
לו: הוא לא ביטל תורה בכלל, ומה שאומר "בטלנו תורתך" הוא מדבר על כל ישראל. 
שאל אותו: א"כ למה הוא כ"כ בוכה על זה? אמר לו: הוא מרגיש את החסרון הזה שאדם 
הגאון מוילנא הגיע לעיר אחת, וכאשר שמעו  ביטל כמה דקות מהתורה. פעם אחת 
"הגאון מגיע לעיר" באו כולם, והיו מסתכלים עליו מהחלון והמרפסת וכדו'. באותו 
הלילה הפסיד עשר דקות, ואמר: לא חבל על הזמן?! בשנה הבאה בא עוד פעם לשם, 
סגר את כל החלונות ואמר: אני משלים את העשר דקות שבזבזתי בשנה שעברה. וכי 
אנחנו יכולים להידמות אליו?! אולי בליל כיפור נתחיל לבכות במלים "בטלנו תורתך 
ימים ולילות", כדי שאח"כ יכתבו עלינו בעיתון "תראו איך הוא בכה בבטלנו תורתך 
אם אתה בוכה מהלב אף אחד לא אומר לך  ימים ולילות"... אדם צריך להיות נורמלי. 
כלום, ואדרבה זהו מה שכתב האר"י "בכיה נופלת עליו". אבל אם אתה בוכה מעושה 
לא שוה כלום, "גט מעושה פסול" )גיטין פ"ח ע"ב(, וגם בכיה מעושה פסולה. אמנם בכיפור 
זה משהו אחר, כי זה מיועד למחילה סליחה וכפרה. אדם קורא "אל נורא עלילה" בלבד 
"מיכאל שר ישראל, אליהו  ומתרגש מזה, איך המשורר רבי משה אבן עזרא מתחנן: 
וגבריאל, בשרו נא הגאולה, בשעת הנעילה". "תזכו לשנים רבות, הבנים והאבות, בדיצה 
ובצהלה, בשעת הנעילה". הלב שלך מרחף. אבל ראש השנה זה חג, ולא בוכים בתפלות 

האלה. ומי שבאה לו בכיה לבד, אין בעיה בזה.

קריאת תהלים בימי ראש השנה
יש אומרים שלא צריכים לומר תהלים בראש השנה אלא ללמוד כרגיל, אבל לעומת ז. 

זה פעם מישהו בא לבקר את הבנים של הגרי"ז מבריסק ע"ה ביום ראש השנה, וראה 
שכל אחד מהם עם ספר תהלים. שאל אותם: מה קרה? אמרו לו: מה זאת אומרת מה 
קרה?! היום ראש השנה. אין היום פלפולים גברא וחפצא, אמנם ראש השנה זה חג ראשי 
תיבות חפצא גברא... אבל לא עושים היום את זה. וגם רבי חיים קנייבסקי שליט"א קורא 
כל התהלים בכל יום מעשרת ימי תשובה. לכן צריך לאחוז דרך אמצעית בזה. פעם היה 
כתוב בספרים של ליוורנו, שבכל יום מימי ראש השנה אומרים כל התהלים פעמיים, 
בלילה לפני השינה קוראים עד מזמור ע"ג שזה התחלת ספר שלישי, ובבוקר יקום 
בהשכמה ויקרא משם עד סוף התהלים, ובמשך היום יקרא עוד פעם תהלים. בסה"כ 
זה שלוש מאות מזמורים, כמנין "כפר" כל יום. אבל מורנו ורבנו רבי כלפון ע"ה )ברית 
כהונה מערכת הרי"ש אות ח"י( כתב שלא כדאי לעשות את זה, כי אדם קורא מהר ולא מבין 

בתהלים כלום. אדם גומר את התהלים בשעה וחצי, או לכל היותר בשעה וארבעים 
דקות. לי לוקח כל התהלים מאה דקות, ולפעמים כשאני קורא לאט לאט לוקח לי 
שעתיים, וזה הכי טוב. אבל למה אתה מבלע את התהלים?! צריך לטעום את המזמורים 
ולקרוא בתחנונים. לכן אדם יקרא ביום הראשון תהלים פעם אחת, וביום השני יקרא 
תהלים פעם שניה. ובשני הימים ביחד יש לו "כפר". ויש לי רמז יפה לזה, "ממעמקים 
קראתיך ה'", המלה מעמקים עולה בגימטריא שלוש מאות, שצריך לקרוא את התהלים 
פעמיים מעומק הלב, ואם אתה קורא במהירות זה לא שוה כלום. לכן אי אפשר לבטל 
את הלימוד הזה. הרב עובדיה ע"ה זה משהו אחר לגמרי, כי היו לו שאלות מסובכות 
של עגונות וממזרות וכדו', וכל המדינה כולה היתה על הכתפיים שלו, לכן היה מוכרח 
ללמוד כל הזמן. אבל אנחנו לא אנשים כאלה, וצריכים לקרוא את התהלים פעם אחת 
כל יום. מקסימום תגמור כל התהלים בשעתיים, וישאר לך זמן ללמוד גמרא, או כל 

דבר שאתה נמשך אליו, כמו ספר המדות של רבי נחמן ומה שתרצה.

לא לבזבז את הזמן בכלל
האדמו"ר רבי יוסף יצחק מליובאוויטש ח.  אבל לא לבזבז את הזמן בראש השנה. 

אומר שכל רגע פנוי צריך לומר תהלים )אגרות קודש שלו ח"ד עמ' קל"ב(. מגן אברהם )סימן 
תקפ"ג סק"ו( כותב: "היושב בטל כישן דמי", כי כתוב בירושלמי "מאן דדמיך בריש שתא 

דמיך מזליה"5, כלומר מי שישן ביום ראש השנה גם המזל שלו ישן איתו. לכן לא כדאי 
להאריך הרבה בלילה בסימנים של "יהי רצון", אלא לומר את זה כל המסובין ביחד. וגם 
אח"כ קוראים משניות וזוהר ופיוטים מאוחר וקמים בבוקר מאוחר. ולכן עדיף בלילה 
לקרוא את המשניות ורק קטע אחד מהזוהר, ושאר הקטעים לקרות ביום. בזה אדם 
יוכל לקום לפני עלות השחר, ואם לא קם לפני עלות השחר לפחות לפני הנץ החמה. 

ויתפלל כמה שיותר מוקדם, בלי לבזבז זמן בכלל.

אמירת הווידוי בין התקיעות
שבוע שעבר אמרתי שיש הוכחה מהמשנה ברורה שתופס כמו דעת רב האי גאון, ט. 

שכל התקיעות תשר"ת ותש"ת ותר"ת הכל אמת )עלון הקודם אות י"ד(. שאלו אותי: איפה 
כתוב במשנה ברורה דבר כזה? והעורך של העלון שיחיה עשה לי שלושה סימני שאלה 
על זה... לכן הוספתי שם: "כמו שכתבתי בגליון שו"ת בית נאמן שלי". מה כתוב שם? 
המשנה ברורה )סימן ת"ר סק"ז( כתב בשם הרב מטה אפרים )סימן תר"א סעיף י"ג(6, שאם ראש 
השנה חל בימי חמישי וששי, ושלחו שליח להביא שופר מעיר אחרת, והוא התעכב הרבה 
והגיע ביום ששי אחרי שהקהל התפללו ערבית של שבת, אבל עוד היום גדול. ואין מי 
שיתקע כי כולם קיבלו שבת. מה עושים? אחד מאותם שקיבלו שבת יתקע תשר"ת תש"ת 
תר"ת, כיון שעוד היום גדול רק שהציבור קיבלו עליהם את השבת, ותקיעה בשבת זה 
איסור דרבנן, "חכמה היא ואינה מלאכה" )ראש השנה כ"ט ע"ב(, ומדין תורה מותר לתקוע 
בשבת, רק שחכמים אסרו את זה. לכן אפשר שאחד יתקע בשופר, אבל יתקע רק תשר"ת 
תש"ת ותר"ת בלבד. ולכאורה איך זה מספיק? והרי לדעת הרמב"ם )פ"ג מהלכות שופר ה"ב( 
לא עשו כלום, כי אם יתקע תשר"ת אולי האמת תש"ת או תר"ת, וא"כ צריך לעשות 
שלוש פעמים לכל אחד ויהיו שלושים קולות. אלא מוכרח שגם מטה אפרים והמשנה 
ברורה תופסים כדעת רב האי גאון, שתשר"ת ותש"ת ותר"ת שוים כולם. לכן אין בעיה 
לומר את הוידויים בין התקיעות. וכתבתי אצלי עוד סברא בשם מרן הבית יוסף )סימן 
קמ"א(, שאם אדם קורא בלחש שאינו משמיע לאזנו נחשב כאילו קרא במחשבה בלבד. 

לכן כולם קוראים את הוידויים בלחש שלא ישמיע לאזניו, ויוצאים ידי כל הדעות בזה.

אכילת דגים בראש השנה
לגבי דגים בראש השנה, יש ויכוח בפוסקים בזה. אנחנו לא אוכלים דגים, כי מרן הרב י. 

חיד"א )ברכי יוסף סימן תקפ"ג אות ה'( כתב בשם הרשב"ץ )חידושי ראש השנה דף ל"ב ע"א( שלא 
אג  דָּ )י"ג ט"ז( כתוב "מביאים  לאכול דגים בראש השנה, כיון שבפרק האחרון בנחמיה 
וכל מכר", זה לשון דאגה, ואסור להיות דואגים בראש השנה7. אבל במקומות אחרים 
לא חוששים לזה. האשכנזים לא אוהבים ראש כבש ואוכלים ראש דג, וגם המרוקאים 
והתוניסאים אוכלים דגים ואומרים "שנפרה ונרבה כדגים". ורק הג'רבאים לא אוכלים 
דגים )ברית כהונה מערכת ר' אות י"א(. רבי יוסף משאש ע"ה )שו"ת מים חיים ח"א סימן קפ"ז( כותב: 
לא אכפת לי מדג אחד הטמון בפסוקי נחמיה... כל הדגים בתנ"ך כתובים בלי אל"ף, ורק 
פעם אחת בלבד כתוב עם אל"ף. אבל יש בידי ספר ארכיאולוגיה תנכי"ת8, ושם )ח"ד 
עמ' 149( הוא מביא מסמך מתקופת חרבן בית ראשון שהיו אוכלים דגים בראש השנה. 

אני אקרא לכם את הלשון שלו: ענין מיוחד עוררה תעודת הסכם לזכויות דייג בכמות 
מסחרית, שנמצאה בארכיון מסויים. מתוך חמשת הדייגים שערכו את ההסכם, לפחות 
שלושה מהם זוהו כבעלי שמות יהודיים. ההסכם נחתם בכ"ה באלול, חמשה ימים לפני 
ראש השנה, ובו הם קנו את הזכות לדוג באזור, החל מאותו יום עד ט"ו בתשרי, והוא 
היום הראשון של חג הסוכות, עם אופציה להארכת הזכות לכל ימי חול המועד9. דייגים 

5.  הירושלמי הזה אינו לפנינו, והרבה מאמרים בירושלמי שהובאו בראשונים ואינם לפנינו.
רבי אפרים זלמן מרגליות. כל דבריו כמו מרגליות, העיון ישר והסגנון ברור, ומביא כל ספרי  זה    .6
החכמים ספרדים ואשכנזים והכל. "שערי תשובה" על אורח חיים, התחיל בו אחיו רבי חיים מרדכי 
מרגליות והוא סיים אותו. הוא מזכיר כל הזמן את הרב חיד"א בברכי יוסף ומחזיק ברכה ושלמי צבור 

)ועוד( מהסימן שהוא מתחיל שם. 

7.  מטעם זה לא כדאי להביא "אקווריום" מתנה לראש השנה, כי הדגים לא יוכלו להחזיק מעמד שם. 
פעם הביאו לנו אקווריום, ובאותה השנה סבלתי הרבה. חלק מהדגים ואולי מחציתם מתו בלילה הראשון, 
כפרת עוונות. אדם לא צריך להביא דברים שיש חשש בהם. הפסוק בקהלת )ט' י"ב( אומר: "כדגים שנאחזים 

במצודה רעה וגו' כהם יוקשים בני האדם לעת רעה כשתפול עליהם פתאום".
8.  יש אומרים לי: איך אתה קורא בספרים כאלה? אבל קודם כל כתב אותם ראש ישיבה, מחבר ספרי 
הלכה, ותלמיד חכם גדול. וגם הספרים האלה מביאים יראת שמים ומחזקים את האמונה. כמה דברים 
שכתובים בתנ"ך, ואתה מתפלא: מה השמות המשונים האלה כמו "נרגל שראצר" )ירמיה ל"ט ג'(?! והנה 

מוצאים אותם בחרסים וכל מיני דברים כאלה.
9.  לא ידעתי מה זה "אופציה". פעם חתמתי הסכם עם מישהו שהשכיר לנו דירה ברחוב חזון איש בבני 
ברק, וכתב שם הרבה את המלה "אופציה". זה עושה רק כאב ראש. במקום לכתוב "אפשרות" כותבים 
אופציה, כי צריך מלה לועזית שתתן לנו מתיקות בלשון... אי אפשר "שנה טובה ומתוקה" בלי לועזית...

בזכותך! עוד אנשים יזכו ללמוד ב'בית נאמן'
לתרומות והנצחות 08-6727523 או 052-7130554
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מוגה ע“י מגיהים מוסמכים  מישיבת כסא רחמים 

לפרטים והזמנות: 
053-6652663
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לפרטים והזמנות: 
053-6652663

בכיה בתפלה של ראש השנה ויום הכיפורים
ביום ראש השנה יש בוכים בתפלה. הרב האר"י ע"ה )שער הכוונות דף צ' ע"א( אמר: מי ו. 

שנופלת עליו בכיה בתפלה של ראש השנה, יש לו זכות גדולה מאד, שהוא מתרגש 
בתפלה הזאת. לעומת זה הגר"א ע"ה )מעשה רב סימן ר"ז( כותב שלא לבכות בתפלות בראש 
השנה, כי בזמן נחמיה שהיו אנשים עולים חדשים ובוכים כי נטמעו בנשים נכריות, 
נחמיה אמר להם: "לכו אכלו משמנים ושתו ממתקים, ושלחו מנות לאין נכון לו, ואל 
תעצבו כי חדות ה' היא מעוזכם" )נחמיה ח' י'(. והפסוק מדבר שם על ראש השנה. וא"כ 
איך אפשר לחלוק על פסוק מפורש?! לכן הרב עובדיה ע"ה )שו"ת יחוה דעת ח"ב סימן ס"ט( 
מתרץ שלכתחילה לא בוכים בתפלה, אבל אם נפלה עליו בכיה זה בסדר, ולמד את זה 
מדיוק הלשון בשער הכוונות. ויש חכמים )מבחורי הישיבה וגם אחרים( שכתבו שמדברי שער 
הכוונות משמע שמצוה לבכות בראש השנה. אבל אפילו תמצא לומר שיש מצוה, אם 
אדם לא בוכה מלבו רק מתחזה, חבל על הזמן. מה אתה מתחזה? יש אפשרות לשים קצת 
בצל בעינים ולהוציא דמעות בלי כלום... לא עושים ככה. היום אנשים עושים מגבית 
דמעות  לישיבה ומתחילים לבכות, "שערי דמעות לא ננעלו" )ברכות ל"ב ע"ב( - שערי 
)הכסף( לא ננעלו. אל תעשה שטויות, על מה אתה מיילל?! חתול מיילל ולא בן אדם. 

לא עושים דבר כזה. ובמיוחד שיש כמה דברים בתפלה שאדם יכול להתחזות בהם. 
ראיתי כתוב על הרב עובדיה ע"ה שבליל כיפור היה אומר את הוידוי הארוך, וכשמגיע 
לפיסקת "בטלנו תורתך ימים ולילות" בוכה הרבה שם. ומישהו כתב שחזר על זה ששים 
פעם. פעם אחת היה שם שמעון פרס, ולא הבין את זה. הלך לבן שלו רבי דוד שיבדל 
לחיים, ואמר לו: תגיד לי, למה אביך כ"כ בוכה? כמה הוא בסך-הכל ביטל תורה?! ענה 
לו: הוא לא ביטל תורה בכלל, ומה שאומר "בטלנו תורתך" הוא מדבר על כל ישראל. 
שאל אותו: א"כ למה הוא כ"כ בוכה על זה? אמר לו: הוא מרגיש את החסרון הזה שאדם 
הגאון מוילנא הגיע לעיר אחת, וכאשר שמעו  ביטל כמה דקות מהתורה. פעם אחת 
"הגאון מגיע לעיר" באו כולם, והיו מסתכלים עליו מהחלון והמרפסת וכדו'. באותו 
הלילה הפסיד עשר דקות, ואמר: לא חבל על הזמן?! בשנה הבאה בא עוד פעם לשם, 
סגר את כל החלונות ואמר: אני משלים את העשר דקות שבזבזתי בשנה שעברה. וכי 
אנחנו יכולים להידמות אליו?! אולי בליל כיפור נתחיל לבכות במלים "בטלנו תורתך 
ימים ולילות", כדי שאח"כ יכתבו עלינו בעיתון "תראו איך הוא בכה בבטלנו תורתך 
אם אתה בוכה מהלב אף אחד לא אומר לך  ימים ולילות"... אדם צריך להיות נורמלי. 
כלום, ואדרבה זהו מה שכתב האר"י "בכיה נופלת עליו". אבל אם אתה בוכה מעושה 
לא שוה כלום, "גט מעושה פסול" )גיטין פ"ח ע"ב(, וגם בכיה מעושה פסולה. אמנם בכיפור 
זה משהו אחר, כי זה מיועד למחילה סליחה וכפרה. אדם קורא "אל נורא עלילה" בלבד 
"מיכאל שר ישראל, אליהו  ומתרגש מזה, איך המשורר רבי משה אבן עזרא מתחנן: 
וגבריאל, בשרו נא הגאולה, בשעת הנעילה". "תזכו לשנים רבות, הבנים והאבות, בדיצה 
ובצהלה, בשעת הנעילה". הלב שלך מרחף. אבל ראש השנה זה חג, ולא בוכים בתפלות 

האלה. ומי שבאה לו בכיה לבד, אין בעיה בזה.

קריאת תהלים בימי ראש השנה
יש אומרים שלא צריכים לומר תהלים בראש השנה אלא ללמוד כרגיל, אבל לעומת ז. 

זה פעם מישהו בא לבקר את הבנים של הגרי"ז מבריסק ע"ה ביום ראש השנה, וראה 
שכל אחד מהם עם ספר תהלים. שאל אותם: מה קרה? אמרו לו: מה זאת אומרת מה 
קרה?! היום ראש השנה. אין היום פלפולים גברא וחפצא, אמנם ראש השנה זה חג ראשי 
תיבות חפצא גברא... אבל לא עושים היום את זה. וגם רבי חיים קנייבסקי שליט"א קורא 
כל התהלים בכל יום מעשרת ימי תשובה. לכן צריך לאחוז דרך אמצעית בזה. פעם היה 
כתוב בספרים של ליוורנו, שבכל יום מימי ראש השנה אומרים כל התהלים פעמיים, 
בלילה לפני השינה קוראים עד מזמור ע"ג שזה התחלת ספר שלישי, ובבוקר יקום 
בהשכמה ויקרא משם עד סוף התהלים, ובמשך היום יקרא עוד פעם תהלים. בסה"כ 
זה שלוש מאות מזמורים, כמנין "כפר" כל יום. אבל מורנו ורבנו רבי כלפון ע"ה )ברית 
כהונה מערכת הרי"ש אות ח"י( כתב שלא כדאי לעשות את זה, כי אדם קורא מהר ולא מבין 

בתהלים כלום. אדם גומר את התהלים בשעה וחצי, או לכל היותר בשעה וארבעים 
דקות. לי לוקח כל התהלים מאה דקות, ולפעמים כשאני קורא לאט לאט לוקח לי 
שעתיים, וזה הכי טוב. אבל למה אתה מבלע את התהלים?! צריך לטעום את המזמורים 
ולקרוא בתחנונים. לכן אדם יקרא ביום הראשון תהלים פעם אחת, וביום השני יקרא 
תהלים פעם שניה. ובשני הימים ביחד יש לו "כפר". ויש לי רמז יפה לזה, "ממעמקים 
קראתיך ה'", המלה מעמקים עולה בגימטריא שלוש מאות, שצריך לקרוא את התהלים 
פעמיים מעומק הלב, ואם אתה קורא במהירות זה לא שוה כלום. לכן אי אפשר לבטל 
את הלימוד הזה. הרב עובדיה ע"ה זה משהו אחר לגמרי, כי היו לו שאלות מסובכות 
של עגונות וממזרות וכדו', וכל המדינה כולה היתה על הכתפיים שלו, לכן היה מוכרח 
ללמוד כל הזמן. אבל אנחנו לא אנשים כאלה, וצריכים לקרוא את התהלים פעם אחת 
כל יום. מקסימום תגמור כל התהלים בשעתיים, וישאר לך זמן ללמוד גמרא, או כל 

דבר שאתה נמשך אליו, כמו ספר המדות של רבי נחמן ומה שתרצה.

לא לבזבז את הזמן בכלל
האדמו"ר רבי יוסף יצחק מליובאוויטש ח.  אבל לא לבזבז את הזמן בראש השנה. 

אומר שכל רגע פנוי צריך לומר תהלים )אגרות קודש שלו ח"ד עמ' קל"ב(. מגן אברהם )סימן 
תקפ"ג סק"ו( כותב: "היושב בטל כישן דמי", כי כתוב בירושלמי "מאן דדמיך בריש שתא 

, כלומר מי שישן ביום ראש השנה גם המזל שלו ישן איתו. לכן לא כדאי 
5
דמיך מזליה"

להאריך הרבה בלילה בסימנים של "יהי רצון", אלא לומר את זה כל המסובין ביחד. וגם 
אח"כ קוראים משניות וזוהר ופיוטים מאוחר וקמים בבוקר מאוחר. ולכן עדיף בלילה 
לקרוא את המשניות ורק קטע אחד מהזוהר, ושאר הקטעים לקרות ביום. בזה אדם 
יוכל לקום לפני עלות השחר, ואם לא קם לפני עלות השחר לפחות לפני הנץ החמה. 

ויתפלל כמה שיותר מוקדם, בלי לבזבז זמן בכלל.

אמירת הווידוי בין התקיעות
שבוע שעבר אמרתי שיש הוכחה מהמשנה ברורה שתופס כמו דעת רב האי גאון, ט. 

שכל התקיעות תשר"ת ותש"ת ותר"ת הכל אמת )עלון הקודם אות י"ד(. שאלו אותי: איפה 
כתוב במשנה ברורה דבר כזה? והעורך של העלון שיחיה עשה לי שלושה סימני שאלה 
על זה... לכן הוספתי שם: "כמו שכתבתי בגליון שו"ת בית נאמן שלי". מה כתוב שם? 
, שאם ראש 
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המשנה ברורה )סימן ת"ר סק"ז( כתב בשם הרב מטה אפרים )סימן תר"א סעיף י"ג(

השנה חל בימי חמישי וששי, ושלחו שליח להביא שופר מעיר אחרת, והוא התעכב הרבה 
והגיע ביום ששי אחרי שהקהל התפללו ערבית של שבת, אבל עוד היום גדול. ואין מי 
שיתקע כי כולם קיבלו שבת. מה עושים? אחד מאותם שקיבלו שבת יתקע תשר"ת תש"ת 
תר"ת, כיון שעוד היום גדול רק שהציבור קיבלו עליהם את השבת, ותקיעה בשבת זה 
איסור דרבנן, "חכמה היא ואינה מלאכה" )ראש השנה כ"ט ע"ב(, ומדין תורה מותר לתקוע 
בשבת, רק שחכמים אסרו את זה. לכן אפשר שאחד יתקע בשופר, אבל יתקע רק תשר"ת 
תש"ת ותר"ת בלבד. ולכאורה איך זה מספיק? והרי לדעת הרמב"ם )פ"ג מהלכות שופר ה"ב( 
לא עשו כלום, כי אם יתקע תשר"ת אולי האמת תש"ת או תר"ת, וא"כ צריך לעשות 
שלוש פעמים לכל אחד ויהיו שלושים קולות. אלא מוכרח שגם מטה אפרים והמשנה 
ברורה תופסים כדעת רב האי גאון, שתשר"ת ותש"ת ותר"ת שוים כולם. לכן אין בעיה 
לומר את הוידויים בין התקיעות. וכתבתי אצלי עוד סברא בשם מרן הבית יוסף )סימן 
קמ"א(, שאם אדם קורא בלחש שאינו משמיע לאזנו נחשב כאילו קרא במחשבה בלבד. 

לכן כולם קוראים את הוידויים בלחש שלא ישמיע לאזניו, ויוצאים ידי כל הדעות בזה.

אכילת דגים בראש השנה
לגבי דגים בראש השנה, יש ויכוח בפוסקים בזה. אנחנו לא אוכלים דגים, כי מרן הרב י. 

חיד"א )ברכי יוסף סימן תקפ"ג אות ה'( כתב בשם הרשב"ץ )חידושי ראש השנה דף ל"ב ע"א( שלא 
אג  דָּ )י"ג ט"ז( כתוב "מביאים  לאכול דגים בראש השנה, כיון שבפרק האחרון בנחמיה 
. אבל במקומות אחרים 
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וכל מכר", זה לשון דאגה, ואסור להיות דואגים בראש השנה

לא חוששים לזה. האשכנזים לא אוהבים ראש כבש ואוכלים ראש דג, וגם המרוקאים 
והתוניסאים אוכלים דגים ואומרים "שנפרה ונרבה כדגים". ורק הג'רבאים לא אוכלים 
דגים )ברית כהונה מערכת ר' אות י"א(. רבי יוסף משאש ע"ה )שו"ת מים חיים ח"א סימן קפ"ז( כותב: 
לא אכפת לי מדג אחד הטמון בפסוקי נחמיה... כל הדגים בתנ"ך כתובים בלי אל"ף, ורק 
, ושם )ח"ד 
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פעם אחת בלבד כתוב עם אל"ף. אבל יש בידי ספר ארכיאולוגיה תנכי"ת

עמ' 149( הוא מביא מסמך מתקופת חרבן בית ראשון שהיו אוכלים דגים בראש השנה. 

אני אקרא לכם את הלשון שלו: ענין מיוחד עוררה תעודת הסכם לזכויות דייג בכמות 
מסחרית, שנמצאה בארכיון מסויים. מתוך חמשת הדייגים שערכו את ההסכם, לפחות 
שלושה מהם זוהו כבעלי שמות יהודיים. ההסכם נחתם בכ"ה באלול, חמשה ימים לפני 
ראש השנה, ובו הם קנו את הזכות לדוג באזור, החל מאותו יום עד ט"ו בתשרי, והוא 
. דייגים 
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היום הראשון של חג הסוכות, עם אופציה להארכת הזכות לכל ימי חול המועד

5.  הירושלמי הזה אינו לפנינו, והרבה מאמרים בירושלמי שהובאו בראשונים ואינם לפנינו.
רבי אפרים זלמן מרגליות. כל דבריו כמו מרגליות, העיון ישר והסגנון ברור, ומביא כל ספרי  זה    .6
החכמים ספרדים ואשכנזים והכל. "שערי תשובה" על אורח חיים, התחיל בו אחיו רבי חיים מרדכי 
מרגליות והוא סיים אותו. הוא מזכיר כל הזמן את הרב חיד"א בברכי יוסף ומחזיק ברכה ושלמי צבור 

)ועוד( מהסימן שהוא מתחיל שם. 

7.  מטעם זה לא כדאי להביא "אקווריום" מתנה לראש השנה, כי הדגים לא יוכלו להחזיק מעמד שם. 
פעם הביאו לנו אקווריום, ובאותה השנה סבלתי הרבה. חלק מהדגים ואולי מחציתם מתו בלילה הראשון, 
כפרת עוונות. אדם לא צריך להביא דברים שיש חשש בהם. הפסוק בקהלת )ט' י"ב( אומר: "כדגים שנאחזים 

במצודה רעה וגו' כהם יוקשים בני האדם לעת רעה כשתפול עליהם פתאום".
8.  יש אומרים לי: איך אתה קורא בספרים כאלה? אבל קודם כל כתב אותם ראש ישיבה, מחבר ספרי 
הלכה, ותלמיד חכם גדול. וגם הספרים האלה מביאים יראת שמים ומחזקים את האמונה. כמה דברים 
שכתובים בתנ"ך, ואתה מתפלא: מה השמות המשונים האלה כמו "נרגל שראצר" )ירמיה ל"ט ג'(?! והנה 

מוצאים אותם בחרסים וכל מיני דברים כאלה.
9.  לא ידעתי מה זה "אופציה". פעם חתמתי הסכם עם מישהו שהשכיר לנו דירה ברחוב חזון איש בבני 
ברק, וכתב שם הרבה את המלה "אופציה". זה עושה רק כאב ראש. במקום לכתוב "אפשרות" כותבים 
אופציה, כי צריך מלה לועזית שתתן לנו מתיקות בלשון... אי אפשר "שנה טובה ומתוקה" בלי לועזית...

בזכותך! עוד אנשים יזכו ללמוד ב'בית נאמן'
לתרומות והנצחות 08-6727523 או 052-7130554

ספרי תורה  תפילין  מזוזות  מגילות ועוד 
מוגה ע“י מגיהים מוסמכים  מישיבת כסא רחמים 

לפרטים והזמנות: 
053-6652663

ספרי תורה  תפילין  מזוזות  מגילות ועוד 
מוגה ע“י מגיהים מוסמכים  מישיבת כסא רחמים 

לפרטים והזמנות: 
053-6652663

 לע"נ אבי הישיבה הרה"צ רבי בנימין הכהן בן מבירכה זצ"ל.

דברי התורה בעלון יהיו לרפואת מרת שולמית ברכה טובה תחי' בת הרבנית אסתר )חיה( לויזה ע"ה.



“היינו כחולמים”
כתוב שם שחוני המעגל אמר, כתוב טו. 

על הגלות “היינו כחולמים” )תהלים קכ”ו, 
א’(, איך יתכן ששבעים שנה של גלות בבל 
זה חלום? יש אחד שיחלום במשך שבעים 
שנה?! והנה נפלה עליו תרדמה ונרדם. 

אחרי שקם פתאום ראה שהאתון שהייתה מעוברת, כבר יש לה כמה רמכי. “רמכים” ככה 
הגמרא אומרת, והכוונה לחמורים קטנים. אמר כנראה עברתי הרבה זמן. וראה עוד הוכחה 
שהוא ישן שבעים שנה. כי לפני כן הוא ראה אחד שנוטע חרוב, ואמר לו: מתי החרוב הזה 
יתן פירותיו? אמר לו: בעוד שבעים שנה. אמר לו: אתה זקן, מה אתה נוטע? אמר לו: בשביל 
הנכדים שלי. אחרי שקם ראה מישהו שאוכל מהפירות האלה. אמר שמע מינה עברתי 
שבעים שנה. ככה כתוב בגמרא. וקשה להבין איך יתכן כדבר הזה. בא חכם אחד מג’רבא 

)עיין להרב המגיה – הרב המקי”ש ע”ה בס’ פרחי 

כהונה בתענית שם( ואמר כל זה היה בחלום. 

הוא ראה בחלום שאפשר לישון שבעים 
שנה. ובא הרב בא גד שיהיה בריא, ומצא 
בעיתונים בדורנו שנערה אחת היה לה 
פעם אירוע מוחי לפני מלחמת העולם 
הראשונה, והיא פתחה את העינים כעבור חמשים וחמש שנה... )אבל מסתמא החזיקו אותה 
באיזה אופן. איך יתכן לחיות חמשים וחמש שנה בלי אוכל ובלי כלום?!(, פתחה את העינים ופתאום 

היא רואה אוטובוסים שלא ראתה אותם, רואה מכוניות, רואה טלפון. עברה שתי מלחמות 
עולם הראשונה והשניה, העולם השתנה לגמרי... אז אם יש חמשים וחמש אצל הגויים, לנו 
יש שבעים. “היינו כחולמים”. ככה תהיה הגאולה העתידה בעזרת ה’, תבוא עלינו כאילו 

כל הגלויות כולו היה כמו “חולמים”. ברוך ה’ לעולם אמן ואמן.

3לחסויות, להפצה, להנצחות ולקבלת העלון לפנות לפקס 077-3179532 <<<                                                מייל: bait.neheman@gmail.com | טלפון: 08-6727523 | 052-7130554 

כוס תנחומין
נשגר לידידנו ואהובנו הרב הגאון ר’ שמעון חי אלוף שליט”א בירושלים ואחיו היקרים הי”ו, על 

פטירת אמם בשיבה טובה מרת רבקה חבובה בת ריגינה נ”ע  בעל הנחמות ינחם אתכם אמן.
נאמ”ן ס”ט     מוסדות ישיבת כסא רחמים     מוסדות חכמת רחמים

דברי תורה בעלון זה יעמדו לרפואת:  ידיד המוסדות הרב שר שלום הי"ו בן מז’יאנה    מצליח הי"ו  בן כמסאנה שושנה    הילד אוריאל בן מוריה בתוך שאר חולי ישראל.
 דברי תורה בעלון זה מוקדשים לעילוי נשמת: מאיר בן פלילה ע''ה    רבי אברהם מצליח ז"ל בן פורטונה שתחי'    כוכבה בת ציפורה  ת.נ.צ.ב.ה אמן

אודות הנסיון למנות רב ראשי אחד לאשכנזים וספרדים
ו’ בתמוז התשס”ג

לכבוד מר סילבן שלום הי”ו
שר-החוץ. ירושלים

שלום וברכה!

הנושא: שני רבנים ראשיים
א( מוסד ה”ראשון לציון” היה קיים בירושלים זה למעלה מ-300 שנה, כיהנו 
בתור “ראשונים לציון” למעלה מחמשים רבנים. חבל להפסיק מסורת חשובה זו.

ב( המנהגים, האופי, המנטליות של אשכנזים וספרדים שונים מאד. לא מספיק להיות 
גדול בתורה בספרי הפוסקים, צריך לחיות ולחוות את החיים עצמן. אחרת, יכול 
לבוא רב אשכנזי לחגיגות ה”מימונה” ולסנן בין שפתיו “דברים בטלים באותיות 

גדולות” )כך התבטא רב אשכנזי בתונס ביחס למנהג “תענית הדיבור” שלנו(.

ג( יש גם הבדלים בפסיקה חיוניים ביותר. כגון מי שאשתו עקרה ולא ילדה לו עשר 
שנים, ע”פ הספרדים מותר לשאת עליה אשה אחרת כדין התלמוד, וע”פ האשכנזים 
יישאר עקר כל ימיו מפני חרם רבנו גרשום. )זה מעשה שהיה בימי הרב גורן ז”ל, ונשאר 
הבעל המרוקאי עקר כל ימיו(. וכן מי שמת בלא ילדים, ע”פ הספרדים יכול אחי הנפטר 
לייבם את אשתו כדין התורה, והאשכנזים מעדיפים חליצה דוקא. כשיהיה רב 

נֵז” או “לְסַפְרֵד” כל העם, כפי מוצאו הוא. כְּ ראשי אחד, תהיה נטייתו הטבעית “לְשַׁ

ד( לפעמים רב אחד יותר ליברלי ופסקיו אינם מקובלים בעולם החרדי, ולפעמים 
להפך, רב יותר קיצוני ואין לו שפה משותפת עם החילוניים. בזמנו, הפנתה גולדה 
מאיר ז”ל 800 עגונות להרב עובדיה שליט”א ממלחמת יום הכפורים, ופתר את 
כולן בהצלחה ע”פ מקורות ההלכה. כשהוגשה שאילתא בכנסת מדוע לא ימסרו 
חלק מהתיקים לעמיתו הרב גורן ז”ל, ענתה ראש הממשלה: “אבל פסקיו אינם 
מקובלים על רבני חו”ל, וזה יגרום לקרע בעם”. מאידך, רב מחמיר עלול לפקפק 
בהיתר מכירת חמץ בפסח ובהיתר מכירה בשנת השמיטה, ויגרום שרוב העם 
ייכשלו באיסורי תורה ויחשבו שאי-אפשר “להסתדר” עם התורה במאה ה-21. 

כשיהיו שני רבנים ראשיים, יהיה איזון הדדי וכבוד לתורה וכבוד לעם.

ה( ויש מקור לשני רבנים ראשיים בתורה: “שופטים ושוטרים תתן לך בכל שעריך... 
לשבטיך” )דברים ט”ז י”ח( רש”י: “מלמד שמושיבין דיינים לכל שבט ושבט ובכל 
עיר ועיר”. הרמב”ן: “בא לומר שאם היתה עיר אחת לשני שבטים, כירושלים 
שיש בה חלק ליהודה ובנימין, שיושיבו בה שני בתי דינים”. וכן כתבו התוספות 
)סנהדרין דף ט”ז ע”ב בדיבור המתחיל “שופטים”( שאם יש בעיר אחת משני שבטים, 

עושים שתי סנהדראות.

כל זמן שלא התאחדנו כעם אחד ממש, ויש הרגשת “עליונות” בשבט אחד על 
משנהו, ואין לנו סנהדרין לפסוק הלכה אחת לכל העם, מוכרחים להעמיד בכל 
עיר שני רבנים ראשיים, שכל אחד יהיה מקובל על בני עדתו, אם אשכנזים אם 
ספרדים ותימנים. והם עצמם יתנהגו באחוה ובכבוד הדדי. והאמת והשלום אהבו.

בכבוד רב, נאמ”ן ס”ט

המסר השבועי ממרן ראש הישיבה שליט"א: השנה יש לנו פרשיות ויקהל פקודי נפרדות, 
לא מחוברות. למה? כי השנה מעוברת, וצריכים הרבה פרשיות נוספות - ארבע פרשיות 
לפחות. לכן רוב הפרשיות שרגילים להתחבר, השנה הם נפרדות. ולכן גם ויקהל לחוד 

ופקודי לחוד. וזה מיקל על המכינים תיקון סופרים.

אנחנו נוהגים להעיר למי שעושה טעות, וגם בהפטרה מי שעושה טעות - מעירים לו. 
ככה נהגו מאז ומדורות. הרב שלמה משה עמאר שליט"א אומר; כשהיו קוראים אזהרות 
בחג השבועות )בחג השבועות אנחנו קוראים את האזהרות המיוחדות של רבי יצחק בר ראובן(, מי 
שהיה עושה שגיאה בקריאה היו אומרים לו: עאווד! מה זה עאווד? תחזור. תחזור, עשית 
שגיאה! ואף אחד לא מתבייש, כל אחד קורה לו שהוא טועה, אפילו תלמידי חכמים טועים. 
אז מעירים להם, כדי שישאר לדורות הבאים שעל דבר כזה החזירו את הקורא. אבל יש 
אומרים )אור תורה אדר ב' תשפ"ד סי' פ"א(: לא! אם אתה מעיר לו - אתה עובר על "מלבין 
פני חברו ברבים". אבל אנחנו אין לנו שום מלבין, לא מלבין ולא מולבן... למה? כי זה לא 
מלבין, זה תיקון לקריאה. אם אדם קורא קריאה משובשת, השיבוש ישאר לדורות. תראו 
איך התימנים שומרים על המסורת שלהם, אפילו שהיא לא כל כך נכונה. והאשכנזים 
שומרים ג"כ על המסורת שלהם, אפילו שאצלם עי"ן ואל"ף אותו דבר, וחי"ת וכ"ף אותו 
דבר, זו טעות! אבל מה לעשות, אבותיהם הראשונים היו מוותרים, אמרו; אין דבר - "וְדִגְוֹ 
עָלַי אַהֲבָה" )שה"ש ב', ד'(... יצא מזה שהכל משובש. אומר היעב"ץ ששמע חזן אחד שהיה 
אומר בערבית של חול: "ושמור צאָתנו ובואנו לחיים טובים ולשלום"... במקום לומר 
"צֵאתֵנוּ", אמר "צאָתנו". אמר היעב"ץ: רחמנא ליצלן, "וְשׁבְַתָּ וְכִסּיִתָ אֶת צֵאָתֶךָ" )דברים כ"ג, 
י"ד(, תתבייש לך! אתה יודע מה זה צאָתנו? זה צואה! מה זה "ושמור צאָתנו"? מה אתה 
מדבר? אם לא יגער בו, השיבוש הזה ישאר, ואחרי כמה שנים ידפיסו: גירסת הגאון הגדול 
המשובש - "צאָתנו"... לא, חייבים לגעור בו! יש דברים שנחלקו בהם המדקדקים, אולי 
בזה אפשר לומר - "מאן דגריס הכי, לא משתבש. ומאן דגריס הכי, לא משתבש". אבל 
בדבר שהוא פשוט וברור, צריך לבטא נכון; עי"ן לבטא נכון, וחי"ת לבטא נכון, וכיוצא בזה. 
אבן עזרא כותב על זה דיבור ארוך בקהלת תחילת פרק ה', אמר: "ואחרים אמרו: רחמנא 
ליבא בעי. אם כן, למה נצטרך לדבר? כי הוא יודע תעלומות לב". זאת אומרת: בשביל 
מה אנחנו מתפללים? נחשוב, נחשוב, נחשוב. והכל הולך ממילא ]אחר הלב והמחשבה[. 

לא, צריכים לקרוא נכון, ללמוד נכון, ולעשות הכל נכון.

בפרשה שלנו בקטע הראשון כתוב: "את", "ואת", "ואת", "ואת". ואנשים לא יודעים מה 
ההבדל בין "אֶת", ובין "אֵת". ההבדל הוא ככה; אם האל"ף בסגול ובמקף, זה "אֶת" )מהר(. 
ואם האל"ף בצירי ובלי מקף, זה "אֵת" )לאט(. אבל אין דבר כזה שיהיה סגול עם טעם; 

סגול בדרך כלל בא עם מקף. יש כמה "את" בודדים בתהלים שיש בהם גם טעם, וגם 
סגול. אבל בדרך כלל "אֶת" בסגול, זה עם מקף. לכן צריכים ללמוד את זה. הרב משה 
חבושה שיהיה בריא, אומר לי: כשאני מתפלל בכותל בימי שני וחמישי, מחפשים בעל 
קורא, ומוצאים רק בעל קורָה... לא יודעים מי שיקרא. ואומר: והאשכנזים למדו לדייק. 
אי אפשר לומר "למדו לדייק" לקרוא את העי"ן. זה אולי לא, כי ככה קיבלו מאבותיהם 
מדורי דורות. אבל יש דברים שחייבים לדייק, הנה למשל בפרשת זכור, האשכנזים יש 
להם ספק: האם ב"זכר עמלק", הזי"ן בצירי או בסגול? מאי נפק"מ? אצלנו זה אותו הדבר, 
ואילו הם אומרים: לא, אם זה צירי, מוסיפים יו"ד - "זֵיְיכֶר" )זֵיְיכֶר באידיש זה שעון – קוראים 
לו "זייגר"...(. ואם זה בסגול, זה "זֶכֶר". אז הם קוראים פעמיים: "תמחה את זֵיְיכֶר עמלק", 
זֶכֶר עמלק" )עי' משנ"ב סי' תרפ"ה ס"ק י"ח(. וחכם אחד מדקדק מירושלים,  ו"תמחה את 
רבי יעקב לויפר הוכיח בראיות ברורות מכל הראשונים, שאין הבדל בין "זֵכר" בצירי או 
"זֶכר" בסגול. לכן אנחנו לא מכירים את זה, גם אם תאמר בצירי - "זֵכר", וגם אם תאמר 
בסגול - "זֶכר" זה אותו דבר. צריך ללמוד דקדוק ואת היסודות של הקריאה בילדות. 

]וראה בספר סנסן ליאיר עמ' ט"ז[.

בהתחלה אבא לא היה כל כך מעריך את הדקדוק, כי בג'רבא היו "יבלחטו" – משבשים. 
)כשקוראים אצלי הילדים פעם בשבוע תיקון קוראים, אני אומר להם: יבלחט. אתה יודע מה זה "יבלחט" 
בערבית? משבש. אין הכוונה יבלח"ט ר"ת יבדל לחיים טובים. כשכותבים נטורי קרתא על האדמו"ר 
שלהם, הם אומרים: האדמו"ר יבלח"ט. מה זה יבלחט? משובש?! לא, הכוונה יבדל לחיים טובים...(. אבל 
בקריאה אין דבר כזה, חייבים לקרוא נכון. לאבא היו תלמידים בתונס שהיו אומרים לו: 
"היום המורה ישב איתנו חצי שעה לבטא u”. מה זה u באנגלית? האות הזאת שאנחנו 
רִי דתלמיד".  קוראים לה אִי, הם קוראים לה אוּ. )לכן כשמחלקים פרסים פעם בשנה, אומרים: "פְּ
רִי דתלמיד"? פרס של תלמוד. תלמוד כותבים אותה באות u, ובצרפתית קוראים אִי, אז זה  מה זה "פְּ
תלמיד. ואילו באנגלית אומרים אוּ - תלמוד, פשוט. והנכון הוא - שאין נכון בדבר הזה... זה שיבוש 
שלהם. תלמוד רק באנגלית כותבים באות u, וקוראים לזה אוּ, ואילו בצרפתית קוראים לזה אִי. לכן צריך 
ללמוד את הקריאה הנכונה!(. ואבא אמר: תראו, על שפה לועזית כמה מדקדקים עם הילדים 
שיבטאו נכון, ואם אדם יקרא לא נכון, צועקים עליו. ואנחנו שיש לנו מסורת של דורות 
מחכמי ספרד שהם קיבלו מאבותיהם עד הלכה למשה מסיני, נוותר על זה?! לא! צריכים 
הֵל. וכן ע"ז הדרך.  קָּ קְהֵל, ומתי לומר  וַיִּ ללמוד מתי לומר אֶת, ומתי לומר אֵת. מתי לומר וַיַּ

שתזכו למצוות כל מי ששומע בקולי, ויספר לחבירו וחבירו לחבירו. אמן כן יהי רצון.

לקבלת החידוש והמסר השבועי מאת מרן ראש הישיבה שליט"א 0507730360



 השבוע השיעור נמסר על ידי הגאון הגדול 
רבי אליהו בנימין מאדאר שליט”א מרבני הישיבה 

שבוע טוב ומבורך, ובשורות טובות לכם ולנו ולכלל ישראל. ברשות מרן ראש הישיבה א. 
שה’ יאריך ימיו בטוב ושנותיו בנעימים, מתוך בריות גופא ונהורא מעליא, אורך ימים 
ושנות חיים ושלום יוסיפו לו. אמן. בפרשת השבוע פרשת “כי תשא” התורה מתחילה 
עם מצות מחצית השקל. “כי תשא את ראש בני ישראל לפקודיהם, ונתנו איש כופר נפשו 
לה’ בפקוד אותם, ולא יהיה בהם נגף בפקוד אותם” )שמות ל’, י”ב(. התורה מצוה למנות את 
עם ישראל, ע”י שכל אחד מעם ישראל יתן מחצית השקל, ואז יֵדעו את המניין. והתורה 
אומרת: “ולא יהיה בהם נגף בפקוד אותם”, אם מונים את ישראל במספר ממש לכל אחד 
וכמו שהיה בזמן דוד המלך, כמו שכתב רש”י. בסוף  מישראל, חלילה יכול להיות נגף. 
שמואל ב’ )פרק כ”ד( מסופר שבזמן סוף ימיו של דוד המלך “ויוסף אף ה’ לַחֲרוֹת בישראל” 
)שם פסוק א’(, ה’ חרה אפו בעם ישראל, והסית את דוד המלך למנות את עם ישראל. יואב 

- שהיה שר צבאו של דוד - אמר לו: בשביל מה למנות? “ויוסף ה’ אלקיך אל העם כהם 
וכהם, ועיני אדוני המלך רואות” )שם פסוק ג’(. שעם ישראל יתרבו, ותראה אותם רבים. למה 
למנות אותם?! אבל חזקו דבריו של דוד המלך. הוא היה מלך, ויואב היה חייב לעשות את 
ציוויו, ומנה את ישראל. ובסוף נאמר שדוד המלך הרגיש שהוא עשה שלא כדין, ואמר 
לה’: חטאתי. ה’ שלח את גד הנביא, והוא אמר לו תבקש לך אחד משלושה דברים. ביקש 
דוד המלך ליפול ביד ה’, ואז היה דֶבֶר לא אליכם, ונפטרו שבעים אלף מישראל, )שם פסוק 
ט”ו(. המלבי”ם שם מביא שדעת רבי יצחק אברבנאל ע”ה שבאמת אין בעיה למנות את עם 

ישראל, ולא זה היה החטא של דוד המלך. הוא חולק על פירוש רש”י כאן. המלבי”ם אומר 
בלי להיכנס אם זה היה החטא, סוף סוף התורה כאן אומרת “ולא יהיה בהם נגף בפקוד 
אותם”, שע”י המנין חלילה יכול להיות מזה נגף. ולמה? המלבי”ם מביא שלושה טעמים. 
טעם ראשון, משום עין הרע. עין הרע יש לה כח גדול שיכול להזיק. ידוע מה שהגמרא 
אומרת במסכת בבא מציעא )דף ק”ז ע”ב( שהאמורא רב נכנס לבית הקברות, עשה מה 
שעשה ואמר: תשעים ותשעה מתו מעין הרע, ואחד בדרך ארץ. עין הרע יש לה כח גדול 
שיכול להזיק, ואפילו חלילה להמית. והוא מסביר שם שבעין יש כח כמו “אפעה” שיכול 
להרוג על ידי ראיה. ידוע שבעין הרע הרבה נזהרים, וצריכים להיזהר. לא כמו שאומרים 
“מאן דלא קפיד לא קפדי בהדיה”. זה לא נאמר על עין הרע, את זה הגמרא אומרת במסכת 
פסחים )דף ק”י ע”ב( על הזוגות, והם דברים אחרים שהשתנו במשך הזמן ולא כל כך מקפידים 
עליהם. וכן בדברים שדשו בהם רבים, אמרו חז”ל “שומר פתאים ה’” )תהלים קט”ז ו’(. אבל 
בדבר כזה של עין הרע זה דבר שיש בו יכולת להזיק חס ושלום. לכן כאשר מונים ורואים 
מספר גדול, יכולים חלילה לתת עין הרע בדבר.               ועוד טעם אחד, שאין הברכה 
שורה אלא בדבר הסמוי מן העין. ידוע מה שהגמרא אומרת במסכת בבא מציעא )דף מ”ב 
ע”א( וכך נפסק גם בשולחן ערוך )או”ח סי’ ר”ל ס”ב(, שההולך למוד את גורנו, אומר: “יהי 

רִי הזה”. ואם הוא מדד ואחר כך בירך, הרי זו תפילת שוא.  רצון מלפניך שתשלח ברכה בכֶּ
כלומר כשאדם הולך למוד את הגורן, ושם מדובר שהוא עושה את זה כדי לעשר אותו, 
לכן הוא בודק כמה פירות יש לו וכמה תבואה יש לו, יאמר קודם כל: “יהי רצון מלפניך 
שתשלח ברכה בכרי הזה”, שתהיה לי ברכה. ואם הוא מדד ואחר כך התפלל זה לא שווה, 
זו תפילת שוא. כי אין הברכה שורה לא בדבר המדוד, ולא בדבר המנוי, ולא בדבר השקול, 
אלא בדבר הסמוי מן העין. דוקא בדבר הסמוי מן העין יש ברכה. כתוב )דברים כ”ח, ח’( “יצו 
ה’ אתך את הברכה באסמיך”, ודרשו רבותינו )שם( שאסמיך זה מלשון סמוי מן העין. מה 
ה. ברכה זה מלשון ריבוי. )תמיד ככה  הפירוש הברכה שורה? כשלא מונים דבר, הוא מתרבֶּ
בלשון הפסוק(. ה’ שולח ברכה. אומר המלבי”ם עם ישראל הם למעלה מגדר הטבע, והם 

מתרבים שלא כדרך הטבע, ורק כשאין מספר זה מתרבה. ה’ שולח את הברכה, ואנשים 
לא רואים ולא מרגישים בזה. אבל כשיש מספר, זה מורגש, והוא לא שולח את הברכה. 
לכן חלילה זה יכול להזיק.                דבר שלישי אומר המלבי”ם, על ידי שמונים את עם 
ישראל אז כל אחד ואחד נמנה בפני עצמו ויחופשו עוונותיו חלילה. אבל כשיש את עם 
ישראל יחד באופן כללי ולא מונים אחד אחד, זכות הרבים גדולה מאד, ובזכות הרבים 

לא נהיה נזק. אבל כשמונים אחד אחד, כל אחד בפני עצמו, יכול להיות נזק חלילה. אז 
או משום עין הרע, או משום הברכה, או משום שיש ענין שיהיו רבים ביחד, כי כשהם 
רבים ביחד ולא כל אחד בפני עצמו יש עליהם זכות הרבים. מכל זה אסור למנות את עם 
ישראל. על כל פנים, היה את המנין שדוד המלך עשה, וקרה מה שקרה בסופו של דבר. 
וה’ אמר למלאך “רב עתה הרף ידך” )שם פסוק ט”ז(. מספיק. ונעצרה המגפה. אבל נסביר 
משהו. כתוב שם “ויוסף אף ה’ לחרות בישראל, ויסת את דוד בהם לאמר” )שם פס’ א’(, ה’ 
ואומר רבנו רש”י: לא ידעתי על מה. למה ה’  כעס על עם ישראל והסית את דוד המלך. 
כעס על עם ישראל באותה שעה? זה לא כתוב, ולא מוזכר בפסוק. המפרשים מנסים 
להסביר כמה וכמה הסברים מה הטעם של הדבר. הרמב”ן בפירושו לתורה בפרשת קרח 
)פרק ט”ז פסוק כ”א( אומר: נראה לי שהסיבה שה’ כעס אז על ישראל, משום שלא ביקשו 

את בניין בית המקדש. עַם ישראל נכנסו לארץ ישראל לפני ארבע מאות שנה, )הרי בניין 
בית המקדש שנבנה על ידי שלמה המלך היה אחרי ארבע מאות ושמונים שנה לצאת ישראל ממצרים(, 

ובמשך ארבע מאות שנה ויותר, עַם ישראל לא ביקשו את בית המקדש. היה את המשכן 
בנוב, בגבעון, בשילה. ארון ברית ה’ היה נע ונד, ולא היה משכן קבוע לקב”ה, וזה לא בסדר. 
עַם ישראל היו צריכים לבקש. ואומר הרמב”ן שאם היו מבקשים, היה אפשר שהיה נבנה 
בית המקדש בזמן השופטים, או בזמן שאול המלך, או בזמן דוד המלך. אפילו שהקב”ה 
לא רצה שדוד עצמו יבנה כמו שהפסוק אומר )מלכים-א’ ח’, י”ט(, מכל מקום עַם ישראל היו 
בונים. אבל למה הם לא ביקשו?! למה לא היה אכפת להם כביכול מבניין בית המקדש?! 
וזה היה הכעס של הקב”ה.               כי אחרת לא מובן על מה הכעס. אם נגיד שדוד המלך 
טעה בזה שהוא מנה את עם ישראל, למה עם ישראל צריכים לסבול? למה שבעים אלף 
איש מישראל הלכו?! אם הם לא חטאו ולא עשו שום דבר, לא היה מגיע להם עונש. אלא 
בגלל שהיה כאן איזה ענין שעם ישראל לא בקשו את בנין בית המקדש הם נענשו. כמה 
צריכים לבקש. אדם צריך לדעת לצפות! ולא רק לצפות לבד, אלא גם לבקש את בניין בית 
המקדש. להתפלל לה’. הנה אנחנו נמצאים כבר בארץ ישראל, וברוך ה’ יש לנו הרבה דברים 
טובים, הרבה תורה, והרבה דברים, אבל עדיין חסר לנו. אנחנו עדיין בגלות. הגאולה זה לא 
רק להגיע לארץ ישראל. כל עוד שאין לנו בית המקדש, כל עוד שאין לנו שופטים כמו הדין, 
כל עוד שחלילה יש חילול שם שמים בפרהסיא, אנחנו עדיין בגלות! גאולה פירושו שכבוד 
ה’ יתברך נגלה בעולם. לכן בוידוי שמתוודים באריכות גדולה ביום הכיפורים לפי סדר 
א’ ב’, כתוב שם: “מרדנו במלכות שמים, מרדנו במלכות בית דוד, מאסנו בבית המקדש, 
ושלושתם אנחנו מבקשים”. צריך לבקש מלכות שמים, לבקש מלכות בית דוד, ולבקש 
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את בית המקדש. בית המקדש יבנה כשעם ישראל יקווה לו ויתפלל עליו. לא מספיק סתם 
לצפות ולקוות לבד, אלא צריך גם להתפלל על זה. 

נחזור לפרשת השבוע, התורה מצוה מצות מחצית השקל. בזמנם זה היה בזמן המשכן, ב. 
אבל גם לאחר מכן בכל שנה, היה ציווי שישראל יתנו מחצית השקל לצורך הקרבנות שהיו 
מכפרים על ישראל כידוע. מצות מחצית השקל זה בעצם מצות צדקה. ומצות הצדקה היא 
מצוה גדולה, מצוה יקרה, ומצוה חשובה מאד. כידוע שאמרו רבותינו על מצות הצדקה 
שהיא דוחה הרבה גזרות. מצילה את האדם ממיתה ונותנת לו חיים. הפסוק אומר )משלי י’, 
ב’( “וצדקה תציל ממות”. וידוע מה שהגמרא מספרת בסוף מסכת שבת )דף קנ”ו ע”ב( כמה 
וכמה סיפורים שבזכות הצדקה ניצלו ממיתה. ידוע הסיפור )בשבת שם( על בתו של רבי 
עקיבא, שכשנולדה אמרו לו החוזים בכוכבים )פעם היו חוזים בכוכבים שהיה להם כח לראות. 
היו מבינים ויודעים דברים(, שחלילה נגזר על בתו שביום שתיכנס לחופתה, חס ושלום בר 

מינן היא הולכת. ישוך - יכיש אותה נחש ותלך. רבי עקיבא שמר את הדברים בלבו, אבל 
מה הוא יכול לעשות?! נגזרה הגזרה. )כמובן שהוא התפלל לה’(. אבל הגיע הזמן שהיא צריכה 
להתחתן, ומצאה ברוך ה’ חתן, והוא חיתן אותה. וכל הלילה היה כואב לבו של רבי עקיבא. 
הוא לא יודע מה יקרה. התפלל הרבה, ולמחרת בבוקר מיד קם רבי עקיבא והלך לבית, שאל 
אותה: בתי, מה שלומך? אמרה לו: אבא, אני בסדר. ברוך ה’ הכל בסדר. ורבותינו מספרים 
שבשעה שהיא הוציאה את הסיכה שהיא הכניסה לקיר, )בזמנם כל הקירות שלהם היו חורים 
וסדקים כידוע, והיו להם סיכות שהיו תופסים את הבגדים ומניחים אותם בתוך החורים(, נגרר משם נחש. 

ראה את זה רבי עקיבא, ואז הוא הבין שבאמת נגזרה הגזרה על בתו. מה שאמרו החוזים 
בכוכבים זה היה אמת. לא סתם הם אמרו דברים, הם ראו דברים נכונים, וכך הייתה הגזרה. 
אבל הבת שלו נִצלה. שאל אותה: בתי, מה עשית? והיא ספרה לו שבליל החופה כשכל 
האנשים היו שמחים ואוכלים ושותים ורוקדים, היא ראתה עני עומד על הפתח ואף אחד 
לא משגיח בו. כולם היו טרודים בשמחה. והיא ראתה איך הוא מסכן ואין לו מה לאכול, 
מחה את לבו. יצא רבי עקיבא ודרש: “וצדקה תציל  אז היא קמה ונתנה לו אוכל שיאכל. שִׂ
ממות”, ולא ממיתה משונה, אלא אפילו ממיתה עצמה. לא רק חלילה אם נגזרה איזה גזרה 
על האדם, איזו מיתה באמצע החיים, שיקרה לו משהו, והצדקה יכולה להציל. אלא אפילו 
ממיתה עצמה. כלומר גם אם בשעה שהאדם נולד, נקבע לו זמן שהוא יחיה בעולם, והגיע 
זמנו להיפטר מן העולם לפי דרך הטבע שנגזר עליו מתחילה, אפילו הכי על ידי מצות 
הצדקה אדם יכול לבטל ולדחות את זה.                ועוד כמה וכמה סיפורים ידועים בגמרא 
שם ובמקומות אחרים. הצדקה יכולה לבטל גזרות קשות ורעות. נפסק ברמב”ם ובשלחן 
ערוך )יו”ד סימן רמ”ז סעיפים ג’-ד’( כל המרחם על הבריות הקב”ה מרחם עליו. והצדקה דוחה 
את הגזרות הקשות, וברעב תציל ממות. ויתירה מזה אמרו רבותינו )שבת דף קל”ט ע”א( שאין 
ישראל נגאלים אלא בצדקה, אין ירושלים נפדית אלא בצדקה, שנאמר )ישעיה א’, כ”ז(: “ציון 
במשפט תפדה ושביה בצדקה”. יש כח בצדקה לקרב את הגאולה. זה מעלה גדולה מאד 
שאדם יתרגל בנתינת הצדקה ואפילו מעט. “אחד המרבה ואחד הממעיט ובלבד שיכוין לבו 
לשמים” )ברכות דף ה’ ע”ב(. הקב”ה לא דורש מהאדם שיתן אלפים ועשרות אלפים ומליונים, 
אפילו מעט זה טוב. כמובן שאם יש לו, הוא צריך לתת הרבה ולא יסתפק במשהו קטן. אם 
אדם הוא עשיר, אז גם אם יתן אלף ואלפיים זה לא מספיק.                הגמרא בגיטין )דף נ”ו 
ע”א( אומרת שהיו שלושה עשירים, כלבא שבוע, בן ציצית הכסת, ונקדימון בן גוריון. וכל 

אחד מהם היה יכול לפרנס את ירושלים למעלה מעשרים שנה בזמן המצור. )לאחר מכן 
נגזרה הגזרה, והיה מה שהיה(. והגמרא בכתובות )דף ס”ו ע”ב( מספרת שפעם אחת רבן יוחנן 

בן זכאי אחרי החורבן הלך בדרך עם תלמידיו, וראה שאשה אחת מלקטת שעורים )חוץ 
מהכבוד( מהגללים של הבהמה כדי לאכול אותם. חפשה לאכול משהו מתוך הגללים של 

הבהמות של הערביים. אמר לה: בתי, את לא בתו של נקדימון בן גוריון? אמרה לו: כן הרב. 
אמר לה: איפה כל הכסף של אבא? איפה כל הכסף של חמיך? זכור אני שבכתובה שהוא 
סידר להם את הקידושין, היה סכום גדול, איפה כל הכסף הלך? אמרה לו: לא כך מתלין 
)מושלים משל( בירושלים, “מלח ממון חסר” אם אתה רוצה לקיים את הממון שלך תחסר 

אותו. כמו אדם שרוצה לקיים בשר, בזמנם אי אפשר לשמור בשר, אם אדם השאיר בשר 
יום יומיים בחוץ, “וירם תולעים ויבאש” )שמות ט”ז, כ’(, הוא לא יישמר. היום יש לנו ב”ה 
מקררים ומקפיאים ושומרים אותם שם, אבל בזמנם אם היו רוצים לשמר בשר לזמן ארוך, 
היו מולחים אותו הרבה. המלח מחסר ואוכל את הבשר, אבל זה הקיום שלו. אם אתה רוצה 
לקיים את הבשר, תשים בו מלח ואז זה יתקיים. כך אם אדם רוצה לשמור על הממון שלו, 
ר ממנו, יתן צדקה והממון שלו ישמר. הוא חושב אני נתתי ואני מפסיד, יש לי מליון,  יְחַסֵּ
ואם אני אתן מאה אלף אני אפסיד, ישאר לי רק 900,000. אבל באמת זה להפך, כאשר 
אתה נותן, אתה בעצם מקיים את הממון שלך. שואלת הגמ’: וכי נקדימון בן גוריון לא נתן? 
הרי הוא נתן הרבה כסף לצדקה. אמרו רבותינו בשעה שהיה הולך מביתו לבית המדרש 
היו מציעים שטיחים, כמו שטיחים פרסיים שהם יקרים מאד, ושמים אותם מביתו עד 
המקום שהיה הולך. וכאשר הוא היה מגיע לשם, היו מגיעים עניים מאחוריו, מקפלים את 
כל השטיחים הללו ולוקחים אותם ולא אומר להם שום דבר. הוא היה עושה את זה בכוונה 
תחילה. וזה הרבה כסף. א”כ הוא נתן צדקה, ולמה אתה אומר שהוא לא נתן? אומרת הגמ’ 
שתי תשובות: או שהוא נתן אבל עשה את זה לכבודו, הוא לא נתן לשם שמים. כי כאשר 
אדם הולך על גבי שטיח, זה משהו שמראה על כבוד גדול. וא”כ נכון שהוא נתן, אבל זה 
לא ממש לשם שמים וזה לא מספיק. ותשובה שניה אומרת הגמ’ שהוא נתן, אבל לא נתן 

כמו שצריך לתת. לפי העושר שלו זה לא מספיק, כי יש לו מיליונים ומיליארדים, ומה זה 
שאתה נותן? אלף או אלפיים או עשרת אלפים, אפילו מאה אלף זה לא מספיק לאדם שיש 
לו הרבה. ה’ נתן לו הרבה, הוא צריך לתת הרבה. התוספות במסכת תענית )דף ט’ ע”א ד”ה 
עשר( מביאים מדרש על דברי הגמ’ שם שאומרת עשר תעשר בשביל שתתעשר, שאדם 

שנותן מעשר מהממון שלו מהתבואה שלו )מצות מעשר היא בעיקר על התבואה, אבל הוא הדין 
לממון כמו שידוע שיש מצות מעשר כספים(, הוא מרוויח. והיה אחד שאביו היה לו שדה והיה 

נותן ממנה מעשר. וציוה את בנו לפני פטירתו: בני, תן מעשר ותראה ברכה. אביו נפטר 
ל”א, והבן שלו ירש את השדה והוציאה לדוגמא מאה קילו. והוא התקמצן, אמר: הרי אם 
אני אתן עשרה קילו, ישארו לי רק תשעים קילו, וזה מעט וזה לא מספיק! אז אני אתן 
רק תשע קילו, וזה ג”כ מספיק. ואכן הוא נתן רק 9 קילו, ובשנה הבאה במקום שהשדה 
תיתן לו 100 קילו, היא נתנה לו רק 90 קילו. שנה אחרי זה אמר, אם ככה אני אתן שמונה 
קילו שנה לאחר מכן קיבל 80. וכן הלאה. כל שנה הוא הפחית אחד, ונפחת לו עשר, עד 
שנשארו לו רק עשרה קילו. זה מה שנשאר לו בסוף. ואמרו רבותינו שבאו חבריו עם 
בגדים טובים ויפים. אמר להם: ככה אתם צוחקים עליי? תראו מה שנשאר לי. אמרו לו: 
עכשיו נעשית כהן... קיבלת את המעשר. עד עכשיו היית ישראל, ועכשיו אתה נעשה 
כהן שמקבל את המעשר. וזה מה שאומר הכתוב )במדבר ה’ י’( “ואיש את קדשיו לו יהיו”. 
אם אדם לא מפריש כמו שצריך, במקום לקבל את כל התשעים והמאה אחוז, הוא יקבל 
רק עשרה אחוז כמו כהן. אדם צריך לדעת שכאשר הוא נותן, הוא מקבל. כתוב בפרשה: 
“ונתנו איש כופר נפשו” )שמות ל’ י”ב(, ואמרו בעלי הדרש דרך רמז שהמלה “ונתנו” נקראת 
מימין לשמאל ומשמאל לימין, כי זה אותו דבר. כשאתה נותן אתה לא מפסיד מזה שום 
דבר, להפך, אתה מקבל בחזרה ובכפל כפליים. ככה אתה מקיים את הממון שלך ותקבל 
יותר. לכן העשיר יתן יותר.           אבל גם עני שיש לו מעט כסף, לא יגיד: מה יש לי? רק 
מעט. אני אתן שקל או שני שקלים לצדקה? כן, גם כשאתה נותן שקל או שניים לצדקה זה 
חשוב. כתוב: “ונפש כי תקריב קרבן מנחה מאפה תנור” )ויקרא ב’ א’(. הרי יש אדם שמקריב 
פר, או שמקריב שור, או שמקריב עגל, או שמקריב כבש או כבשה, או שעירה, מקריבים 
הרבה קרבנות. ולעומת זאת יש קרבן “מנחה” שזה סה”כ סולת, קילו וחצי של סולת, זה 
כלום, שום דבר, כמה שקלים. ועל זה נאמר: “ונפש כי תקריב קרבן מנחה מאפה תנור” 
)שם(, ואמרו רבותינו, העני שמקריב את הקרבן הזה, זה נקרא מקריב את נפשו. כי הקב”ה 

אומר: חביב עלי הקרבן הזה יותר מכל הקרבנות. למה? כי הוא נותן באמת מכל לבו. אדם 
עשיר שנותן 200 ₪, בשבילו זה כלום ושום דבר. הממתקים שלו שווים יותר... אבל אדם 
שאין לו, ובכל זאת הוא נותן, “אחד המרבה ואחד הממעיט ובלבד שיכוון לבו לשמים” 
)ברכות דף ה’ ע”ב(. אדם שנותן אפי’ מעט, כי זה מה שיש לו אפשרות, והוא מכוון לש”ש, 

והוא נותן, אצל הקב”ה זה חשוב הרבה יותר. “טוב מעט בכוונה מהרבות שלא בכוונה”. 
)ש”ע או”ח סי’ א’ סעיף ד’(. זה נאמר על תחנונים, אבל הוא הדין ג”כ לצדקה, כשאדם נותן 

מעט ומהלב, זה חשוב מאד.

תמיד מרן ראש הישיבה שיחיה אומר להקפיד בכל יום לתת פרוטה לצדקה. לא צריך ג. 
לתת הרבה, כל יום אדם יקרא פרק תהלים ואם יכול יקרא יותר, שניים, שלושה או חמשה 
לפי מה שאדם יכול. יקרא מעט תהלים ויתן פרוטה לצדקה, לכלל ישראל, וגם לטובת 
האדם. כל כך הרבה צרות יש בעולם, כל כך הרבה בעיות יש לנו. אנחנו צריכים שמירה 
מלמעלה, והשמירה הזאת באה על ידי שאדם נותן צדקה. כשאדם נותן צדקה, המעלה 
שלו גדולה, וחשוב בעיני הקב”ה הרבה מאד. ואדם צריך להיזהר שכאשר הוא אומר שיתן 
צדקה, שלא ישכח מלתת. לפני הסיפור שסיפרנו על דוד המלך שמנה את ישראל, היה 
עוד סיפור שהיה בזמנו. היו שלוש שנים רעב. והגמ’ ביבמות )דף ע”ח ע”ב( אומרת ששנה 
ראשונה שראה דוד המלך שיש בצורת, אין גשם ואין הרבה מה לאכול, אמר לעם ישראל: 
אולי יש עובדי ע”ז ביניכם? הרי נאמר בה “ועצר את השמים ולא יהיה מטר” )דברים י”א, י”ז( 
זה יכול לעצור ולעכב את הגשמים. בדקו בעם ישראל, ובזמן דוד המלך לא היו עובדים 
ע”ז. כולם עבדו את השי”ת. שנה שניה אמר, אולי חלילה יש ביניכם עוון של גילוי עריות, 
גם זה יכול לעצור את הגשמים. בדקו בעם ישראל, ולא נמצא אדם שנכשל, כולם היו 
צדיקים, כולם היו צנועים וטובים. שנה שלישית אמר דוד המלך, אולי יש בכם פוסקי צדקה 
ברבים ואינם נותנים שנאמר “נשיאים ורוח וגשם אין איש מתהלל במתת שקר” )משלי כ”ה 
י”ד(, אמרו רבותינו )שם( נשיאים מלשון עננים. “נשיאים ורוח” לפעמים יש עננים ורוח 

ונראה שעומד לרדת גשם חזק ופתאום אין גשם, למה? “איש מתהלל במתת שקר”, יש 
אנשים מתהללים אומרים, כן, ניתן, ובסוף לא נותנים10. תיזהר! זה חלילה יכול לעצור את 
הגשמים! בסוף הגמ’ אומרת שאמרו לו שזה על שאול ועל הגבעונים, ועשה מה שעשה, 
אדם ישים  יש שם אריכות. אבל למדנו מזה שאדם שפוסק צדקה צריך להיזהר לתת. 
אל לבו תמיד, שלא ישכח את זה. לפעמים הגבאים מזכירים, ולפעמים הגבאים בעצמם 
שוכחים... לכן אדם יזכיר לעצמו. התחייבת? תתן מיד אחרי כך. כדאי לאדם שתהיה לו 
זכות בבית הכנסת, אם אדם מתפלל בבית כנסת מסויים, תמיד טוב שיהיה בזכות. כמו 

10.  יש אנשים שבאים בליל כיפור, ורוצים לקנות ספר כל נדרי, כי זה דבר גדול וחשוב, ואומרים 
סכומים של כמה אלפים ומעלים את הסכום. ובסופו של דבר נעלמים, הבן אדם לא בא... שנה, 
שנתיים, שלוש... כאשר יש מקרים כאלה צריך לא למכור לאנשים כאלה. מותר לגבאי לא לתת להם. 
אם הוא יודע מהתחלה שאנשים אלו לא נותנים. כי זה אסור, הם עושים עבירה. ולא רק בכיפור 
אדם צריך לשים אל לבו, כשאדם קונה מצוה בבית הכנסת, או שפסקו צדקה והוא אומר לתרום 

לאיזה ארגון מסויים או לאנשים מסויימים, אם הוצאת מהפה, אתה מתחייב לתת.
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שיש כאלה שעושים כך במכולת, תמיד תהיה בזכות ואל תהיה במינוס. וכשאתה בזכות, 
גם אם קנית ושכחת לשלם, עדיין יש לך “פלוס” בביה”כ. אומר בעל הטורים )שמות ל’ י”ח(11 
שאפשר שלכן נסמכה פרשת הכיור לפרשת מחצית השקל, כי מיד אחרי מחצית השקל, 
יש את פרשת “ועשית כיור נחושת וכנו נחושת” )שמות ל’ י”ח(. מה הקשר בין הכיור לבין 
מחצית השקל? כיור זה מים. מה היו עושים בכיור? היו הכהנים רוחצים ידיהם ורגליהם 
ממנו לפני שעובדים בבית המקדש. וזה רומז למים, שאין הגשמים נעצרים אלא בשביל 
פוסקי צדקה ברבים שאינם נותנים. והתורה רמזה על ידי שהסמיכה את המים לצדקה. 
על כל פנים זה העניין של הצדקה, שאדם יזהר לשים אל לבו לתת צדקה. כי כאשר אתה 
נותן, אתה מקבל בכפל כפליים. ויכוון בצדקה גם על עצמו, וגם על כללות עם ישראל, 

שהקב”ה ירחם על עם ישראל.

“ויאמר ה’ אל משה, קח לך ד.  מצות הקטרת הקטורת,  עוד דבר, בפרשה קראנו על 
סמים, נטף ושחלת וחלבנה, סמים ולבונה זכה, בד בבד יהיה. ועשית אותה קטורת, רוקח 
מעשה רוקח ממולח טהור קודש” )שמות ל’ ל”ד-ל”ה(. התורה מאריכה בזה, וכידוע שתקנו 
לנו חכמים לקרוא את עניין הקטורת בתפלה. אנחנו קוראים אותה שלוש פעמים ביום. 
בבית המקדש היו מקטירים את הקטורת פעמיים, ואנחנו קוראים אותה שלוש פעמים 
ביום. פעם ראשונה בפתיחה, בקרבנות שקוראים לפני שחרית, וגם בסוף שחרית חוזרים 
עוד פעם על הקטורת. ויש לנו פעם שלישית במנחה12. היום בעוונות אין לנו ביהמ”ק, 
אין קרבנות, אין קטורת, אין כלום! אבל “ונשלמה פרים שפתינו” )הושע י”ד ג’(. נכון שאין 
לנו אפשרות להקריב עד שה’ ירחם, אבל כאשר אנחנו קוראים את פרשיות הקרבנות 
והקטורת, בזה מעלה עלינו כאילו הקרבנו קרבנות והקטרנו קטורת. וזה דבר גדול מאד. 
כל קרבן הוא גדול וחשוב, אבל  כל קרבן חשוב בעיני ה’ יתברך. “ריח ניחוח אשה לה’”. 
הקטרת אמרו רבותינו שמעלתה יותר מכל הקרבנות כולם. עד כדי כך שאם נסתכל נתבונן 
ונראה שאת כל הקרבנות היו מקריבים בחוץ, יש את המזבח הפנימי ואת המזבח החיצון, 
והמזבח החיצון הוא מזבח העולה ועליו היו מקריבים את כל הקרבנות - העולה והחטאת 
והאשם והשלמים והתודה, כל הקרבנות מקריבים אותם במזבח החיצוני שהיה בעזרה. 
אבל במזבח הפנימי שהיה בתוך ההיכל קרוב לקודש הקדשים, זה מזבח הקטורת. שם 
לא מקריבים קרבנות, “לא תעלו עליו קטורת זרה ועולה ומנחה, ונסך לא תסכו עליו” 
)שמות ל’ ט’(, שום קרבן לא היו מקריבים שם. ומה מקריבים עליו? רק את הקטורת! רק 

אותה מקריבים בפנים. ולא זו בלבד, אלא כהן גדול שנכנס לבית קדש הקדשים ביוה”כ, 
אף אחד לא נכנס לקודש הקודשים במשך כל השנה רק כהן גדול13, ומה הוא עושה שם? 
הוא לא מקריב שום קרבן, רק את מעשה הקטורת חוץ מהקטורת הרגילה שמקריבים כל 
יום. כך נצטווה הכהן הגדול בפרשת אחרי מות )ויקרא ט”ז י”ג( להקריב את הקטורת בקדש 
הקדשים בין בדי הארון. זה מה שהוא עושה במקום הכי קדוש. בין בדי הארון בארון הברית, 
ושם נועד ה’ יתברך, שם השכינה נמצאת במלא עוזה, מה היו עושים? רק מקטירים את 
הקטרת. כי מעשה הקטרת כל כך חשוב ויקר בעיני ה’ יתברך.                   כידוע בזוה”ק 
נאמר )זוהר שמות דף רי”ח ע”ב( שאילו בני אדם יודעים מעלת מעשה הקטורת, היו לוקחים 
כל מלה ומלה ועושים ממנה כתר על ראשם, והיא מבטלת יצר הרע מהאדם ועוד. היא דבר 
גדול מאד. פעם ראיתי בזוה”ק )שם דף רי”ט ע”א( שמקשה, מזבח החיצון אנחנו יודעים למה 
נקרא “מזבח”, כי זובחים עליו את הקרבנות. מה זה “זביחה”? “שחיטה” ששוחטים. אמנם 
לא שוחטים עליו ממש, אלא לידו בעזרה שוחטים. אבל זה לידו “על ירך המזבח צפונה” 
)ויקרא א’ י”א(, או בכל העזרה, שוחטים ומזים מדמו, ומקריבים את הקרבן ע”ג המזבח ממש. 

אבל במזבח הפנימי, הרי לא שוחטים שום דבר, רק מקטירים את הקטורת. אם כן למה 
הוא נקרא מזבח מלשון זביחה? איזה זביחה יש שם? אומר הזוה”ק שהוא נקרא מזבח כי 
בזה זובחים את המקטרגים! מעשה הקטורת כ”כ חשוב שהוא מבטל וכביכול שוחט את 
כל המקטרגים והמשטינים על עם ישראל. כמה מעלת הקטורת מעלה גדולה וחשובה 
מאד.               למה אנחנו קוראים את מעשה הקטורת שלוש פעמים? הרי היו מקטירים 
ו’ י”ג(, ולמה  )ויקרא  רק פעמיים – “מחציתה בבוקר )בשחרית(, ומחציתה בערב )במנחה(” 
הרב חיד”א בברכי יוסף )סי’  קוראים עוד פעם בשחרית לפני שמסיימים את התפילה? 
קל”ב סק”ו( מביא שהטעם הוא בכדי שיגן על האדם שהוא יוצא עכשיו מהתפלה לעבודה. 

גמרו את התפלה, וכל אחד הולך לדרכו, זה לעבודה וזה ללימודים, והם צריכים שמירה. 
אנחנו צריכים שמירה, בפרט בדור שלנו. בעוונותינו אויבינו נשאו ראש כל כך. יש ל”א 
מחבלים, תאונות, יש בעיות, מי שומר עלינו? בורא עולם ישתבח שמו! ובזכות מה הוא 
שומר עלינו? ע”י שקוראים את מעשה הקטורת זה נחשב כאילו הקטרנו. “ונשלמה פרים 
שפתינו” )הושע י”ד, ג’(. ועל זה יש שמירה לאדם. לכן אדם ישתדל לא להפסיד את מעשה 
11.  חיבר אותו רבנו יעקב בנו של הרא"ש, זה חיבור על התורה שיש בו ממש רמזים נפלאים מאד. 

בכל פרשה הוא מוצא גימטריאות ורמזים, דברים נפלאים מאד, דברים קטנים וממש מתוקים.
12.  היום יש אנשים שמדלגים הכל, ומתחילים כל יום מ"הודו", נוסעים להודו... והלואי רק להודו... 
מתחילים "הודו לה' קראו בשמו", ומדלגים על הפתיחה ועל הקטורת ועל כל השאר. וגם במנחה 
מתחילים ב"אשרי יושבי ביתך" וזהו, ובסוף התפלה גומרים "אשרי" "ובא לציון" וממהרים. יש 
אנשים שאנוסים, יש אנשים שמאד ממהרים ועסוקים מאד, יש להם דברים שלא סובלים דיחוי. 
אדם שהוא אנוס, רחמנא פטריה. )כתובות דף מ"ב ע"ב(. אבל לעשות את זה כל יום, וכל יום אדם ידלג, 

זה דבר לא טוב, צריכים לדעת שזה דבר שחכמים תקנו, ויש בזה טעם ועניין גדול.
13.  וכמה פעמים כהן גדול נכנס ביוה”כ? אנשים חושבים פעם אחת, אבל זה לא מדויק, אלא ארבע 
פעמים כהן גדול נכנס לקדש הקדשים ביום הכיפורים. פעם ראשונה להזות מדם הפר, פעם שניה 
להזות מדם השעיר, פעם שלישית להקטיר את הקטרת, ופעם רביעית להוציא את הכף והמחתה.

הקטורת, ואת הקריאה יקרא יותר לאט ויבין.

במעשה הקטורת כתוב ש”אחד עשר סממנים היו בה”. ולמדו את זה חכמים מהפסוק, ה. 
כמו שרש”י כותב. “קח לך סמים” זה שנים, “נטף ושלחת וחלבנה” זה עוד שלוש, “סמים” 
זה כנגד מה שהזכרנוף אם כן זה עוד חמש. אחר כך “ולבונה זכה” זה 1114. ולכאורה אנחנו 
יודעים תמיד שהמספר 10 בתורה הוא מספר חשוב. עשרה זה מניין, עשר ספירות, עשר 
מאמרות, עשרת הדברות. עשר זה מספר עגול ויפה. אבל מה זה 11? ע”פ הסוד יש בזה 
טעם כמו שאמרו המקובלים. אבל לפי הפשט, ורש”י ע”ה גם מביא את זה בפרשה שלנו 
)ל’, ל”ד(, ש”חלבנה” זו אחת מהסממנים, ולחלבנה לא היה שום ריח טוב. להיפך, הריח שלה 

רע. בקטורת היו סממנים שמפיצים ריח חזק מאד. רבותינו אומרים שכאשר היו עושים 
את הקטורת היה הריח שלה מתפשט. “עיזים היו לאבא בהרי מכוור, שהיו מתעטשות 
מריח פיטום הקטורת” )יומא דף ט”ל ע”ב(. הריח היה מגיע עד שם. )אני לא יודע כמה המרחק 
ה בירושלים שצריכה  לָּ כַּ מירושלים, כמה ק”מ יש, אבל הריח היה מתפשט כל כך(. לא היתה 

להתבשם, בגלל שהיתה קטורת בירושלים. הריח כ”כ התפשט בכל ירושלים. אפילו 
כלה שרגילה להתקשט יותר, לא היתה צריכה להתבשם. אנחנו אומרים בתפלה, שאם 
היו נותנים בקטורת קרטוב של דבש אין אדם יכול לעמוד מפני ריחה. קרטוב זה משהו 
קטן, אם היו שמים כמה מיליגרם של דבש בתוך הקטורת היה ריח מיוחד. אנשים לא היו 
יכולים לעמוד בו, היו מתעלפים. עד כדי כך! והטעם שלא שמים דבש, כי ה’ אמר “כי כל 
שאור וכל דבש לא תקריבו ממנו אשה לה’” )ויקרא ב’ י”א(. אסור להקריב שום שאור ודבש 

על המזבח אפילו כל שהוא. אפילו בתערובת, אפילו משהו קטן אסור לשים. 

חוץ מהמעלה החשובה של הקטורת, גם גשמית היא הייתה מפיצה ריח נעים וחזק מאד. ו. 
ואילו בתוך הסממנים שמים חלבנה שריחה רע, בשביל מה לשים שם חלבנה? אלא אומרים 
רבותינו שזה בא ללמד אותנו לצרף בתעניתנו ובתפילותנו את פושעי ישראל. יש אנשים 
מעם ישראל שרחוקים מתורה ומצוות, הם אנשים לא בסדר, חלילה עבריינים, עוברים על 
הדת, עושים מה שלבם חפץ, הם לא בסדר. אבל התורה אומרת בכל זאת תצרף אותם, אל 
תדחה אותם, תקרב אותם לאט לאט, והניצוץ של היהודי ידלק בהם, והם יתקרבו גם כן לה’ 
יתברך, לכן אל תדחה אותם. ולכן התורה ציותה שאמנם יש עשרה, וצריכים להיות עשרה 
טובים כדי שתהיה השכינה בישראל, אבל תוסיף גם את ה-11 - גם את האדם הרחוק.                 
ידוע הסיפור על אותו חכם )איני זוכר את שמו(, שבזמנו התחילו המשכילים והרפורמים 
בארצות אשכנז, וחיפשו מנין. והרב הזה היה שם, וחפשו ומצאו אחד, שניים, עד שהיו 
עשרה אנשים. ובכל זאת הרב אמר: תביאו עוד אחד, חסר לנו אחד. היה שם אחד משכיל 
רפורמי, ואמר: הרב, הרי יש לנו עשרה? למה אתה אומר עוד אחד. הרי בעשרה אפשר 
להגיד קדיש, אפי’ בקטורת צרפו את החלבנה גם שריחה רע. )הוא ידע שהוא לא בסדר(. למה 
אתה לא מצרף אותי? אמר לו הרב: בגלל זה יש שם 11 סממנים ולא עשרה, כי אחד צריך 
להיות נוסף... צריכים להיות 10 טובים! אבל צריך גם לצרף את האחד, לא לדחות אבן אחר 
הנופל. עם ישראל היום צמאים לדבר ה’. כמה שאנשים רחוקים, וכמה שיש אנשים נגד 
התורה והמצוות, כל זה מן השפה ולחוץ. )או שהם חלק מערב רב(. אבל כללות עם ישראל 
יש להם ניצוץ קדוש וטהור. ולאט לאט אם אדם ידע איך לקרבם בעבותות אהבה, הוא 
יצליח לקרב אותם. וזה אחד התפקידים הגדולים שיש לנו בדור הזה. לקרב עוד יהודי, לא 
לדחות שום יהודי. אתה רואה אותו בא לבית הכנסת, תקרב אותו, תן לו, תסביר לו, תאמר 
לו מלה טובה. אפי’ אם אתה רואה אותו ברחוב תגיד לו שלום. ולאט לאט הוא יתקרב. אי 
אפשר לדעת.              היה סיפור לפני כמה שנים ברמת אלחנן )ככה סיפרו(. בזמנו היה יהודי 
אחד שהיה מגיע לבני ברק, כי רמת אלחנן היא נמצאת בגבול של העיר ובאים אליה הרבה 
עובדים מרחבי הארץ, יש שעובדים ב”קוקה קולה”, או שהיו עובדים ב”פג’ו”, ובכל מיני 
מקומות. הם יורדים בכביש גהה, עוברים דרך רמת אלחנן, והולכים לעבודה שלהם כאן. 
והיה יהודי אחד שכל יום היה נכנס דרך רמת אלחנן ועובד איפה שעובד, יום אחד רואים 
אותו לובש כיפה, ונראה ב”ה מתקרב וחוזר בתשובה. פעם דיבר אתו מישהו ושאל אותו: 
מה נשמע וכו’, מה קרה? איך עבר עליך השינוי? אמר לו: כל יום אני בא לכאן, ויש כאן 
אברך אחד שהיה רואה אותי, וכל יום אומר לי “שלום”, “בוקר טוב”, ושום דבר חוץ מזה. 
לא אמר לי “תחזור בתשובה”, לא אמר לי “תבוא לשיעור”. רק אמר לי: “שלום”, “בוקר 
טוב”, וזה הכל! יום יום באותה שעה. ובזכות זה אמרתי: אם ככה היהדות עושה, בזכות זה 
אני חוזר בתשובה. וכך לאט לאט התקרבתי. מלה טובה לפעמים יכולה לקרב כל יהודי. 

חשוב מאד לקרב אנשים כמה שהאדם יכול.

14.  ודרך אגב נזכיר את דברי מרן ראש הישיבה שהעיר בנוסח הקטורת שאנחנו אומרים: הצרי 
והצפורן והחלבנה והלבונה וכו', מר וקציעה ושבלת נרד וכו'. למה בראשונים אומרים בה"א 
הידיעה – הצרי והצפורן, ואח"כ בלא ה"א הידיעה – מר וקציעה. ואומר הרב, כי הראשונים מוזכרים 
בפסוק בפירוש, כי הצרי זה נטף – הנוטף מעצי הקטף. הצפורן זה השחלת כמ"ש רש"י, והחלבנה 
והלבונה מפורשים בפסוק. אבל השאר אינם מוזכרים, רק נלמדים ממה שנאמר "סמים". ועפ"ז 
הרב אומר שמה שכתוב בסידורים "הקושט שנים עשר" בה"א, אינו נכון, כי הרי אינו מוזכר בפירוש, 
ומדוע "זכה" רק הקושט לאומרו בה"א הידיעה, וצריך למחוק את הה"א ולומר "קושט" כמו "מר 
וקציעה" וכו'. והדברים מאירים כל כך. יש אנשים שלא מוכנים לקבל הגהות בתפלה בסידור, הם 
אומרים: כך אמרו תמיד, אל תשנה כלום. לפעמים אפשר ליישב. אבל יש הגהות מוכרחות "אמת 
אמת תפסיה להאי" )ברכות דף י"ד ע"ב(. הדברים ברורים. וכן הסכים גם מרן הרב עובדיה בספרו 
יביע אומר )ח"ח חאו"ח סי' י"א אות ו'( והביא לו סייעתא שכן הגירסא בירושלמי )יומא פ"ד ה"ה(. אדם 

אמיתי מקבל דבר שהוא אמת.



מתוך שיחותיו ודרשותיו של מורנו ראש המוסדות
 הגאון הגדול רבי חננאל כהן שליט"א

ראש ישיבת 'לבנימין אמר' ברכיה

ת שׁוֹמֶרֶת אֶת שׁוֹמְרֶיהָ בָּ ַ הַשּׁ
תוֹן לַה’ )שמות ל”ה, ב’(. בָּ ת שַׁ בַּ בִיעִי יִהְיֶה לָכֶם קֹדֶשׁ שַׁ ְ ה מְלָאכָה וּבַיּוֹם הַשּׁ עָשֶׂ ת יָמִים תֵּ שֶׁ שֵׁ

ת,  בָּ ַ דוֹלָה הַשּׁ ה גְּ מָּ ת, כַּ בָּ ַ ה אֲנַחְנוּ לוֹמְדִים עַל הַשּׁ רָשָׁ ת הַפָּ תְחִלַּ מִירָה: בִּ ְ רָכָה וְהַשּׁ מְקוֹר הַבְּ
כָל  רִים בְּ נוּ שָׁ ים מֵאִתָּ רָאֵל. רַבִּ ל עַם יִשְׂ מִירָה וְהַהֲגָנָה שֶׁ ְ ת הִיא הַשּׁ בָּ ַ ה מְבֹרֶכֶת הִיא. הַשּׁ מָּ כַּ
מְרֵנִי”. אָמְרוּ  ת – אֵל יִשְׁ בָּ מְרָה שַׁ י אֶשְׁ ן עֶזְרָא ע”ה: “כִּ נוּ אַבְרָהָם אִבְּ ל רַבֵּ ירוֹ שֶׁ ת אֶת שִׁ בָּ שַׁ
הּ אֶת  דִים בָּ הָיוּ מְכַבְּ יוָן שֶׁ בָבֶל, כֵּ ירוּת בְּ הָיְתָה עֲשִׁ ה שֶׁ בָּ רַבּוֹתֵינוּ )עיין שבת דף קי”ט ע”א(: הַסִּ
ה  ָ שּׁ בֵד, שִׁ ךְ כָּ ל כָּ הָיָה כָּ וּם שֶׁ הָב, וּמִשּׁ הֶם הָיָה עָשׂוּי מִזָּ לָּ לְחָן שֶׁ ֻ הַשּׁ ים שֶׁ ם אֲנָשִׁ ת. הָיוּ שָׁ בָּ ַ הַשּׁ
רָכָה".  י הִיא מְקוֹר הַבְּ ת לְכוּ וְנֵלְכָה, כִּ בָּ ים הָיוּ צְרִיכִים לְהָרִים אוֹתוֹ! "לִקְרַאת שַׁ ר אֲנָשִׁ עָשָׂ
"ד,  פָּ שְׁ נָה הַזּאֹת – תַּ ָ ל הַשּׁ דוּעַ שֶׁ מְחַת תּוֹרָה הַיָּ יוֹם חַג שִׂ הָיָה בְּ ֶ נוּ יוֹדְעִים וְזוֹכְרִים טוֹב מַה שּׁ לָּ כֻּ
בּקֶֹר, וּבָעֶרֶב נוֹדַע לָנוּ  שׁ וָחֵצִי בַּ עָה שֵׁ ָ מַע מֵהַשּׁ ָ ת קדֶֹשׁ. הָאַזְעָקוֹת הֵחֵלּוּ לְהִשּׁ בָּ יוֹם שַׁ חָל בְּ שֶׁ
חִיתוּ  מִידוּ וְהִשְׁ נוּ, נִכְנְסוּ לְאֶרֶץ הַקֹּדֶשׁ, הִשְׁ לָּ בוּלוֹת שֶׁ רֶךְ הַגְּ לְשׁוּ דֶּ לִים הָאֲרוּרִים פָּ הַמְחַבְּ שֶׁ
רוּךְ פּוֹדֶה  ר: בָּ ת הֶסְתֵּ ם, וְרָצְחוּ מֵעַל אֶלֶף וּמָאתַיִם נְפָשׁוֹת!          מְגִלַּ דַרְכָּ הָיָה בְּ ֶ ל מַה שּׁ כָּ
ה. אֲנִי  ךְ הַנּוֹרָא הַזֶּ ל הַחֹשֶׁ תוֹךְ כָּ ל אוֹר בְּ ה נְקֻדּוֹת שֶׁ מָּ ם כַּ ר לְהִתְבּוֹנֵן וְלִרְאוֹת גַּ יל, אֶפְשָׁ וּמַצִּ
ים אֶת  ישִׁ רְגִּ מַּ ים שֶׁ ה אֲנָשִׁ ר". יֵשׁ הַרְבֵּ ת הֶסְתֵּ ם כּוֹלֵל: "מְגִלַּ שֵׁ רָה בְּ קָּ ֶ ב לִקְראֹ לְכָל מַה שּׁ חוֹשֵׁ
רוּךְ הוּא  דוֹשׁ בָּ נַי" )דברים ל"א, י"ח(. הַקָּ יר פָּ ר אַסְתִּ אן, "וְאָנֹכִי הַסְתֵּ הָיָה כָּ דוֹל שֶׁ ר הַגָּ הַהֶסְתֵּ
י רֶגַע  נוּ. "כִּ יר אֶת עֵינָיו מֵאִתָּ בְיָכוֹל רֶגַע אֶחָד קָטָן הוּא מַסְתִּ ר כִּ אֲשֶׁ הֶרְאָה לָנוּ מַה קּוֹרֶה כַּ
זֵרוֹת קָשׁוֹת  ר רָאִינוּ גְּ ת אֶסְתֵּ סִפּוּר מְגִלַּ ם בְּ ל זֶה, גַּ רְצוֹנוֹ" )תהלים ל’, ו’(. עִם כָּ ים בִּ אַפּוֹ חַיִּ בְּ
מוּעוֹת  ְ וְהַשּׁ וָעוֹת  הַזְּ ל  כָּ ם אֶצְלֵנוּ, לַמְרוֹת  גַּ ךְ  כָּ דוֹל.  גָּ בָר אֵרַע נֵס  דָּ ל  וּבְסוֹפוֹ שֶׁ וְנוֹרָאוֹת, 
מַעְנוּ  ה נְקֻדּוֹת אוֹר. שָׁ מָּ ינוּ כַּ לִּ ל זֶה גִּ תוֹךְ כָּ ינוּ, בְּ חַוִּ דוֹל וְהַנּוֹרָא שֶׁ ךְ הַגָּ הַנּוֹרָאוֹת וְכָל הַחֹשֶׁ
יוֹם רִאשׁוֹן,  יהֶם.         קָלִיעַ 7.62: בְּ ילָה אֶת חַיֵּ ת הִצִּ בָּ ַ מִירַת הַשּׁ ְ שּׁ ים שֶׁ ה סִפּוּרִים מֵאֲנָשִׁ מָּ כַּ
חֶנְיוֹן  הָיוּ בְּ רוּפִים שֶׁ פַנּוּ אֶת מֵאוֹת הָרְכָבִים הַשְּׂ יְּ לִים שֶׁ מְחַת תּוֹרָה, הֵבִיאוּ חַיָּ אַחַר שִׂ לְּ הַיּוֹם שֶׁ
ל  אֲזוֹר, וְהֵחֵלּוּ לִירוֹת לְעֵבֶר כָּ אוּ בַּ מָם עֲדַיִן הִתְחַבְּ ח שְׁ לִים הָאֲרוּרִים יִמַּ חַבְּ וּב רֵעִים. הַמְּ שּׁ הַיִּ
חָדַר  מוֹת שֶׁ שׁ שֵׁ אַחַד הָרְכָבִים הוּא מָצָא חֻמָּ בְּ ר, שֶׁ לִים סִפֵּ נּוּי. אַחַד הַחַיָּ פִּ יעַ לַעֲזרֹ בַּ הִגִּ מִי שֶׁ
ת  שֶׁ סוּק: "שֵׁ תֵנוּ, לַפָּ יעַ עַד לְפָרָשָׁ לִיעַ חָדַר וְהִגִּ הַקָּ שׁ רָאָה שֶׁ תַח אֶת הַחֻמָּ פָּ שֶׁ לְתוֹכוֹ קָלִיעַ. כְּ
לִיעַ! וְזֶה לאֹ קָלִיעַ  ם עָצַר הַקָּ דִיּוּק שָׁ בִיעִי יִהְיֶה לָכֶם קדֶֹשׁ”, בְּ ְ ה מְלָאכָה וּבַיּוֹם הַשּׁ עָשֶׂ יָמִים תֵּ
הוּא מַצְלִיחַ לַחְדֹּר אֲפִלּוּ  ךְ חֲזָקָה, עַד שֶׁ ל כָּ לּוֹ כָּ קְרָא  7.62, הָעָצְמָה שֶׁ נִּ שׁוּט, זֶה קָלִיעַ שֶׁ פָּ
לֶא פְלָאִים.  שׁ לאֹ מַצְלִיחַ?! פֶּ אֵפוֹד קֵרָמִי, אֵפוֹד מְאֹד חָזָק! אֶת זֶה הוּא מַצְלִיחַ לַעֲבוֹר, וְחֻמָּ
אָמַר לַחֲבֵרִים  דוּאִי שֶׁ שׁ בְּ ָ שּׁ מַע אֶת זֶה גַּ לֻגּוֹת, שָׁ אַחַת הַפְּ לִים בְּ רוּ אֶת זֶה לְחַיָּ פְּ סִּ אַחֲרֵי שֶׁ
ה!”. אֲנִי רָאִיתִי  דוֹל מִזֶּ ן יוֹתֵר גָּ ל מֵאֱלקִֹים סִמָּ ם לְקַבֵּ הוּדִים: "אֲנִי לאֹ יוֹדֵעַ אִם יְכָלְתֶּ לּוֹ הַיְּ שֶׁ
תוֹךְ קָהָל וְעֵדָה,  י אֶת זֶה בְּ רְתִּ תוֹכוֹ, סִפַּ לִיעַ בְּ שׁ עִם הַקָּ עֵינַיִם! הֵבִיאוּ לִי אֶת הַחֻמָּ אֶת זֶה בָּ
ה קִדּוּשׁ ה'  עֲלוּ וְנַעֲשָׂ וֹמְעִים רָאוּ וְהִתְפַּ ל הַשּׁ לִיעַ. כָּ שׁ עִם הַקָּ וְאַף הֶרְאֵיתִי לָהֶם אֶת הַחֻמָּ

בעניין מעשה העגל, שהוא מעשה קשה. לא עברו ז.  התורה ממשיכה בפרשת השבוע 
ארבעים יום ממתן תורה, וכבר עם ישראל עשו את מעשה העגל, והקב”ה כעס עליו מאד, 
ואמר למשה רבנו: “לך רד כי שיחת עמך” )שמות ל”ב, ז’(. זה דבר חמור. ורבותינו דרשו 
)בשבת דף פ”ח ע”ב( על זה את הפסוק “עד שהמלך במסיבו נרדי נתן ריחו” )שה”ש א’ י”ב(. 

וצריכים להבין את זה, כי נראה בפשוטם של דברים שעם ישראל עשו עגל לעבוד אותו. 
“וימירו את כבודם בתבנית שור אוכל עשב”, ככה הפסוק אומר בתהלים )ק”ו כ’(. כביכול 
מחליפים את בורא עולם בעגל. אבל גם הרמב”ן וגם ר’ אברהם אבן עזרא, אומרים שלא 
יתכן ולא יעלה על הדעת דבר כזה שעם ישראל התכוונו באמת להחליף את הקב”ה. ח”ו. 
היה לא תהיה. זה לא יעלה על הדעת אפי’ של אדם קטן ביותר, עגל שנעשה עכשיו, האם 
יש לו כח מסויים?! וכי הוא יכול להמית ולהחיות?! וכי הוא יכול לתת פרנסה?! הוא יכול 
לתת משהו?! לא יתכן!               ועוד אומר הרמב”ן, הרי מה עם ישראל אמרו? “כי זה משה 
האיש אשר העלנו מארץ מצרים לא ידענו מה היה לו. קום עשה לנו אלהים אשר ילכו 
לפנינו”. )ל”ב א’(. הם בקשו “קום עשה לנו” תמורת משה, לא אמרו תמורת הקב”ה ח”ו. ועוד 
ראיה אומר הרמב”ן, שמשה בא ואמר לאהרן הכהן: “מה עשה לך העם הזה כי הבאת עליו 
חטאה גדולה” )שם כ”א(. ואהרן ע”ה הצטדק ואמר: מה נעשה, הם בקשו ממני. ואם הכוונה 
היא שח”ו המירו, זה מוסיף על חטאתו פשע ח”ו, מה אהרון מצטדק?! אתה עושה להם 
ח”ו ע”ז?! מה התשובה הזו? אלא אומר הרמב”ן, שקודם כל זה לא היה עם ישראל, אלא 
הערב רב. הוא שחטא והתחיל בעניין הזה, ועם ישראל נמשכו אחריו בעוונות. אבל הם 
רק רצו להחליף את משה רבנו. הם אמרו: וכי אנחנו נתקשר לקב”ה למעלה? זה דבר לא 
אפשרי ולא יתכן. בורא עולם נמצא למעלה, “ושכינת עוזו בגבהי מרומים”. אף פעם עם 
ישראל לא דברו עם הקב”ה, אף פעם לא קיבלו מסר מה’ יתברך מלבד ממעמד הר סיני 
ששמעו “אנכי” ו”לא יהיה” מפי הגבורה. חוץ מזה כל הזמן משה רבנו היה המנהיג שלהם. 
הוא היה אומר להם: כך אמר ה’, כה אמר ה’, “וידבר ה’ אל משה לאמר דבר אל בני ישראל 
ואמרת אליהם”, הוא היה מוסר להם את דברי ה’. ועם ישראל טעו בזה שהם רצו להחליף 
את משה רבנו למישהו שיש לו כח, למישהו שיקשר בינם לבין הקב”ה. ולכן כשירד משה 
רבנו, עזבו את העגל, וטחן אותו, ולא התנגדו לו כלל. כי משה הגיע. עם ישראל לא הבינו 
שלא צריך שום מקשר, וזו היתה הטעות שלהם. זו היתה עבודה זרה, כי עבודה זרה אין 
פירושו רק שאדם חושב שבורא עולם ח”ו... והוא ממיר אותו במשהו אחר, זה ודאי ע”ז 
גמורה. אבל גם אם אדם חושב שיש מישהו שמקשר בינו לבין ה’. והוא חושב שהוא לא 
יכול להתפלל לקב”ה ישירות. הוא חייב שמישהו ישמע והוא יעביר את זה, גם זה נקרא ע”ז. 

שבורא עולם ישתבח שמו, כגודל גדולתו - כמה שהוא גדול, ח.  אנחנו צריכים להבין 
הוא שומע אותנו. וזו גדולתו, שהוא רואה ומשגיח ושומע תפילת כל פה. “כי רם ה’ ושפל 
יראה” )תהלים קל”ח ו’(. כמה שהוא רם, ו”גבוה מעל גבוה שומר” )קהלת ה’ ז’(, מכאן ועד הרקיע 
מהלך 500 שנה, ועוביו של רקיע 500 שנה, ובין רקיע לרקיע 500 שנה וכו’ עד הרקיע 
השביעי ושם כסא הכבוד )חגיגה דף י”ג ע”א(, ובכל זאת ה’ שומע ורואה ויודע מחשבות בני 
אדם, אפי’ הקטנים ביותר. וזה גדולתו של ה’. שכל החיוּת של כל העולמות כולם, כל בני 
האדם כולם, כל בעלי החיים, וכל דבר בעולם רק ממנו יתברך. אז כשהאדם רוצה משהו 
מה’ והוא מתפלל אליו, אל תשים שום דבר בינך לבין הקב”ה. אתה מתפלל ישירות לבורא 
יתברך. תתפלל ישר לה’, ה’ שומע את התפלה שלך. “שומע תפילת כל פה”. מרן ראש 
הישיבה שיחיה אומר: לא נאמר תפילת אדמו”ר, תפילת צדיק, תפילת חכם, אלא “תפלת 
פה”, כל יהודי באשר הוא יהודי. אומר הירושלמי )ברכות פ”ט ה”א(: אדם נכנס לבית  כל 
הכנסת, עומד מאחורי העמוד ומתפלל בלחש. בתפילת לחש לא מתפללים בקול רם. הגמ’ 
אומרת )ברכות דף כ”ד ע”ב( שמי שמתפלל בקול רם הוא מקטני אמנה. מי שצועק בתפלה 
הוא מראה כאילו ה’ לא ישמע אותו אם הוא יתפלל בלחש. לא! ה’ שומע כשאתה מתפלל 
בלחש. אומר הירושלמי: זה כמו אדם שמדבר בתוך אוזן חברו! בורא עולם שומע! פעם היה 
קשה לאנשים להבין דברים כאלה, איך בורא עולם כזה גדול ישתבח שמו, כ”כ גבוה, שומע 
מה שאני מתפלל בלחש? אבל היום על ידי עידן הטלפונים והפלאפונים, כולם מבינים 
את זה פשוט. אדם לוקח טלפון ומתקשר לאדם שנמצא במדינה אחרת שרחוקה אלפי 
ק”מ, הוא מדבר והוא שומע את הקול שלו כאילו נמצא פה ממש. שומע כמו מי שמדבר 
מפה לאוזן חבירו כפשוטו. אם בני אדם הצליחו לעשות מכשיר כזה בעולם, בורא עולם 
שברא את כל העולם ודאי שיש לו “מכשירים” כאלה. בורא עולם שומע תפילת כל פה, 
אל תתפלל לשום אדם אחר, לא למיכאל, ולא לגבריאל, ולא לאוריאל, ולא למלאך, ולא 
לשר, ולא לראש הממשלה, ולא לחבר כנסת, לאף אחד אל תתפלל! אלא תתפלל ישירות 
לה’ יתברך, וה’ ישמע את התפלה שלך. אדם שנותן כביכול כח לבעל חי אחר, לנברא אחר, 
יש בזה חלילה שמץ ע”ז. אל תתן לשום אדם כח. הכח היחידי הוא רק לה’ לבדו ישתבח 
שמו.             נסיים בסיפור, לפני כמה שנים קראתי סיפור כמה גדול כח התפילה. מסופר 
שבעיר אחת )בסיפור כתבו בחדרה(, היה בית אבות אחד ששם נמצאים אנשים זקנים וזקנות 
שמטפלים בהם. והיתה שם אשה אחת שהיה לה בן שכל יום רביעי היה בה אליה ומבקר 
אותה, והיה שואל אותה מה נשמע ומה קורה וכו’. והנה יום אחד אותו בן מקבל טלפון 
מהמנהל של בית אבות, שלא אליכם אמו בר מינן נפטרה. עשה מה שצריך לעשות, באו 
ועשו את כל התהליך כולו. בכל השבעה באו רבנים ודרשו, ועשו והכל. עבר שבוע, וקמו 
מהשבעה. לאחר מכן הוא נמצא בבית שלו, והנה הוא מקבל טלפון: “שלום!”. והוא שומע 
את הקול של אמא שלו! והיא אומרת לו: בני, שבוע שעבר לא ביקרת אותי, אמרתי אולי 

היית טרוד, אבל השבוע למה לא באת אלי?! הבן אדם שומע ומתפלא: מה זה? מהקבר 
היא התקשרה אליו?!... הבין שיש כאן טעות, ואמא שלו חיה ב”ה! אמר לה: טוב, אמא אני 
כבר מגיע. סגר את הטלפון והתקשר למנהל, אמר לו: מנהל פלוני, אתה התקשרת אלי 
לפני שבוע וכו’, כך וכך הסיפור? אמר לו: כן. אמר לו: עכשיו קיבלתי טלפון ישירות מאמא 
שלי... אמר לו: אני אבדוק. בדק והתברר שהיתה טעות. היו שתי נשים עם אותו שם, והיו 
בחדר מעל חדר, לדוגמא: 405 ו-505 וזה מספרים קרובים והם טעו. במקום להתקשר 
לאדם של”א אמו נפטרה באמת, התקשרו לאדם שאמו חיה.                 אז הוא אמר לו: אני 
מצטער על הטעות וכו’, והתנצל. אבל עכשיו צריך להתקשר לבן של הנפטרת באמת. 
ואמו כבר נקברה. מה עושים? המנהל לא היתה לו בררה, הוא לקח אחריות והתקשר, 
אמר לו: שלום. מדבר מנהל פלוני. אמר לו: כן. אמר לו: אתה הבן של פלונית? אמר לו: 
כן. אמר לו: אמו נפטרה, אבל אני מצטער להגיד שזה היה לפני שבוע, וכבר קברו אותה 
ועשו לה הכל. שאל אותו הבן: היא נקברה בקבורה יהודית? אמר לו: כן. נקברה בקבורה 
יהודית, ובאו רבנים, וחילקו משניות, וכו’ וכו’. אמר אותו בן: אם כך היא ניצחה אותי! אמר 
לו: מה זה נצחה אותי? המנהל לא הבין מה הכוונה. אמר לו: תשמע, אותו בן ל”א הוא אדם 
לא מאמין, “אתאיסט” כמו שאומרים היום, כופר גמור בעוונות הרבים. וכשהוא שם את אמו 
שהיתה דתייה מאמינה בבית אבות, אמר לה: אמא תשמעי, אני לא מתכוון לקבור אותך 
בקבורה יהודית! אם היא תיפטר וכי היא תוכל לעשות משהו? אמר לה: את בידיים שלי, 
זה לא מעניין אותי ואני לא מאמין בזה. אמרה לו: אני אתפלל לה’, ואתה תראה שאני אנצח 
אותך. וסיים: והנה היא נצחה אותי. היא התפללה לקב”ה שתיקבר בקבורה יהודית. וכך 
קרה נגד כל הסיכויים. כמה טעות כזאת יכולה להיות? אפילו לא אחד ממליון... אבל ה’ 
שומע תפלת כל פה, ונקברה כמו שנקברה. כח התפלה גדול מאד. הוא יכול לבטל הרבה 

לעומת כל הסיכויים. יהי רצון שנתחזק בתפלה, להבין שהכל בכל מכל שייך לקב”ה.

בספר אורחות חיים להרא”ש יש בו מוסר השכל, ובזמנו ידוע שהרב תוספות יו”ט ט. 
אמר לקרוא אותו בבית הכנסת. יש בו משפטים קצרים שיש בהם אורחות חיים ומוסר 
השכל של רבנו הרא”ש, והוא כותב באחד המקומות שם )אות כ”ט(: “אל תשים זהב כסלך 
]מבטחך[, כי זהו תחילת עבודה זרה”. אדם שבוטח בכסף, אדם שבוטח באדם מסויים, אדם 
שבוטח בדברים אחרים, וחושב שהוא הכל, והוא יעשה הכל, זה נקרא סרך ע”ז. צריך לדעת 
ששום נברא אין לו שום כח. הכח בכל מכל כל נמצא אך ורק בידיים של ה’ יתברך. כשנבטח 
בו ונדע לבטוח ולהתפלל אליו מקירות הלב, הקב”ה יראה בעוניינו, ויריב ריבנו, וימהר 
לגאלנו גאולה שלמה. “אויבינו ילבשו בושת ועלינו ירחם”, “חרבם תבוא בלבם וקשתותם 
תישברנה” )תהלים ל”ז ט”ו(. שנשמע בשורות טובות וישועות גדולות, אורך ימים ושנות 

חיים, ונזכה לגאולת עולמים, בחסד וברחמים גמורים. אמן כן יהי רצון.
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 "הָרָב אֶת רִיבֵנוּ, וְהַדָּן אֶת דִּינֵנוּ"
הָיָה  בְּרִית הַמּוֹעָצוֹת, שֶׁבְּראֹשָׁן רוּסְיָה[,  הָיָה אֶחָד רָשָׁע מְרֻשָּׁע – סְטָאלִין ]מַנְהִיג  לִפְנֵי שִׁבְעִים שָׁנָה 

שׂוֹנֵא יְהוּדִים, וְהוּא הֶחֱלִיט לְחַפֵּשׂ דֶּרֶךְ שֶׁיּוּכַל ”לְהַשְׁמִיד לַהֲרגֹ וּלְאַבֵּד אֶת כָּל הַיְּהוּדִים" )אסתר ג', י"ג(, 

אָז הוּא הוֹצִיא דִבָּה עַל הָרוֹפְאִים הַיְּהוּדִים שָׁם שֶׁהֵם מִתְכַּוְּנִים לְהַרְעִיל אֶת הַגְּדוֹלִים ]אַנְשֵׁי הַשִּׁלְטוֹן[ 

בְּרוּסְיָה, וְלָכֵן כֵּיוָן שֶׁהֵם מִתְכַּוְּנִים לְהַרְעִיל הֵם חַיָּבִים מִיתָה, וְהוּא שָׂם אוֹתָם בַּכֶּלֶא עַד שֶׁיַּחֲקרֹ וְעַד 

שֶׁיִּרְאֶה, וּבֵינְתַיִם הִגִּיעַ פּוּרִים שֶׁל שְׁנַת תַּשְׁיָ"ג, וְהָיָה שָׁם יְהוּדִי אֶחָד תַּלְמִיד חָכָם צַדִּיק שֶׁהָיָה יוֹשֵׁב 

עִם כַּמָּה יְהוּדִים מִתְבּוֹלְלִים, וּבְלֵיל פּוּרִים קָרָא אֶת הַמְּגִלָּה בְּהִתְלַהֲבוּת, וְאַחַר כָּךְ בֵּרַךְ "הָרָב אֶת רִיבֵנוּ 

וְהַדָּן אֶת דִּינֵנוּ וְהַנּוֹקֵם אֶת נִקְמָתֵנוּ וְהַמְשַׁלֵּם גְּמוּל לְכָל אוֹיְבֵי נַפְשֵׁנוּ", וְאָמַר כָּכָה יִהְיֶה גַם בְּיָמֵינוּ. הָיָה 

שָׁם אֶחָד שֶׁאָמַר לוֹ: פַּעַם בִּימֵי הָמָן הָיָה מַה שֶּׁהָיָה כִּי הָיְתָה אֵיזוֹ סִבָּה, אֶסְתֵּר הָיְתָה אִשְׁתּוֹ שֶׁל הַמֶּלֶךְ 

וְכוּ', אֲבָל הַיּוֹם מַה יֵּשׁ לָנוּ? מִי יָכוֹל לַעֲמדֹ בִּפְנֵי סְטָאלִין הָרָשָׁע הַזֶּה?! )גַּם הַשֵּׁם שֶׁלּוֹ סְטָאלִין מַפְחִיד, 

רַק שֶׁהַשֵּׁם הַפְּרָטִי שֶׁלּוֹ יוֹסֵף ”וְזִכְרָם לֹא יָסוּף מִזַּרְעָם" )אסתר ט' כ"ח( – יָסוּף יַעֲברֹ מִן הָעוֹלָם...( מִי יָכוֹל לַעֲמדֹ 

נֶגְדּוֹ?! אָמַר לוֹ, תִּרְאֶה שֶׁהַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא עוֹמֵד לִימִינֵנוּ, וְהוּא יַפִּיל אוֹתוֹ. אָמַר לוֹ אַתָּה חוֹלֵם, וְהִנֵּה 

עָבְרוּ כַמָּה יָמִים, וּסְטָאלִין הָרָשָׁע הַזֶּה )הוּא נִקְרָא אֶצְלָם ”שֶׁמֶשׁ הָעַמִּים" – חשֶֹׁךְ הָעַמִּים...( אָסוּר לְהַפְרִיעַ 

לוֹ בַּמִּשְׂרָד שֶׁלּוֹ, בַּבּקֶֹר הוּא פוֹתֵחַ אֶת הַדֶּלֶת, פַּעַם בִּשְׁמוֹנֶה, פַּעַם בְּשֶׁבַע, פַּעַם בִּקְרִיאַת הַגֶּבֶר, פַּעַם 

בִּקְרִיאַת הַתַּרְנְגוֹל... וְהוּא פּוֹתֵחַ. מִי שֶׁיָּעִיר אוֹתוֹ אוֹ שֶׁיִּדְפּקֹ עָלָיו – אַחַת דָּתוֹ לְהָמִית, אֵין לוֹ כַפָּרָה 

עוֹלָמִית... נוּ, מָה עוֹשִׂים לְבֶן אָדָם הַזֶּה?! וּסְטָאלִין הַזֶּה כַּמָּה יָמִים אַחֲרֵי פוּרִים לֹא פָתַח אֶת הַדֶּלֶת 

שֶׁלּוֹ, הַשָּׁעָה שְׁמוֹנֶה, תֵּשַׁע, עֶשֶׂר, אַחַת עֶשְׂרֵה, שְׁתֵּים עֶשְׂרֵה. וּמִי יוֹדֵעַ מַה הוּא מְחַפֵּשׂ, עוֹד עֲלִילוֹת עַל 

הָרוֹפְאִים הַיְּהוּדִים וְעַל הַיְּהוּדִים כֻּלָּם, יַגְלֶה אוֹתָם לְסִבִּיר.

וְסִפֵּר לָהֶם סִפּוּר, אָמַר לָהֶם, הָיָה  לִפְנֵי כֵן ]בְּאוֹתָהּ תְּקוּפָה[ הָיָה הָאַדְמוֹ"ר מִלִּיוּבַּאוִויטְשׁ בְּאָמֵרִיקָה 

אֶחָד בִּזְמַן שֶׁהִתְחַלְּפוּ הַמִּשְׁטָרִים בְּרוּסְיָה )הָיָה מִשְׁטָר שֶׁל הַצָּאר הָרוּסִי וְאַחַר כָּךְ בָּאוּ הַקּוֹמוּנִיסְטִים(, וְהָיְתָה 

תְסִיסָה גְדוֹלָה בַמְּדִינָה, חָסִיד אֶחָד הָלַךְ לַמַּכּלֶֹת לִקְנוֹת לֶחֶם, תָּפְסוּ אוֹתוֹ כָּל הָרַקְדָנִים שָׁם, יֵשׁ לָהֶם 

רִקּוּד בְּרוּסְיָה שְׁמוֹ ”הוֹרָה”, אָמְרוּ לוֹ: ”תִּרְקדֹ אִתָּנוּ". אָמַר לָהֶם: "מַה לִּי וְלָכֶם? מַה לִּי וּלְפוֹלִטִיקָה? מָה 

אִכְפַּת לִי? שְׁנֵיהֶם רְשָׁעִים, זֶה טְרֵפָה וְזֶה נְבֵלָה". אָמְרוּ לוֹ, לֹא. אָז הוּא רָקַד אִתָּם, וְשָׁר אִתָּם ”הוֹרָה", 

אֲבָל הָיָה אוֹמֵר אַחֶרֶת – ”הוּא רַע". הוּא – הַשּׁוֹפֵט שֶׁלָּנוּ הַיּוֹם, הַקּוֹמוּנִיזְם הַזֶּה ]שִׁיטַת הַשִּׁלְטוֹן וְהָאֱמוּנָה 

שֶׁל הַקּוֹמוּנִיסְטִים[ – זֶה רַע, וְהֵם חָשְׁבוּ שֶׁהוּא אוֹמֵר ”הוֹרָה", כִּי הֲרֵי הָאַשְׁכְּנַזִּים לֹא מְבַטְּאִים אֶת הָעַיִ"ן, 

אָז ’הוּא־רַע' וְ'הוֹרָה' אוֹתוֹ דָּבָר. אָז כָּכָה הוּא שָׁר. הָרַבִּי סִפֵּר אֶת זֶה, קָמוּ מְאוֹת )וְאוּלַי אַלְפֵי( חֲסִידִים 

שֶׁהָיוּ שָׁם עַל יָדוֹ וְשָׁרוּ בְקוֹלֵי קוֹלוֹת: ”הוּא רַע", ”הוּא רַע", ”הוּא רַע". הֵם הֵבִינוּ שֶׁהָרַבִּי מִתְכַּוֵּן עַל 

סְטָאלִין, סְטָאלִין הַזֶּה אָדָם רַע.

אַחֲרֵי כַּמָּה יָמִים )כְּמוֹ שֶׁאָמַרְתִּי( לֹא קָם סְטָאלִין, אָמְרוּ מַה נַּעֲשֶׂה לוֹ ”אוּלַי יָשֵׁן הוּא וְיִקָץ" )מלכים-א' י"ח, 

כ"ז(. אֲבָל הַשָּׁעָה מְאֻחֶרֶת, כְּבָר עָבַר חֲצוֹת הַיּוֹם, דָּפְקוּ עָלָיו וְהִנֵּה הוּא שָׂרוּעַ בַּקִּיא שֶׁלּוֹ. הֵקִיא בַבּקֶֹר, 

וְנִכְנַס בְּתוֹךְ הַקִּיא עַד שֶׁמֵּת. הַגְּזֵרוֹת בָּטְלוּ, הָרוֹפְאִים שֻׁחְרְרוּ, וְהַיְּהוּדִים לֹא הָלְכוּ לְסִבִּיר. אָמַר לָהֶם 

הָרַב: הִנֵּה אַתֶּם רוֹאִים, ”הָרָב אֶת רִיבֵנוּ, וְהַדָּן אֶת דִּינֵנוּ, וְהַנּוֹקֵם אֶת נִקְמָתֵנוּ". )גליון 300 אותיות ב' וג'(.

נמצא על הארץ 
והוא למעלה. 

תשובה לחידה נמצאת בעלון 
הנוכחי. 
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 עורך: הרה"ג ר' 
שמואל עידאן שליט"א

א. יֵשׁ מִשְׁנָיוֹת עַתִּיקוֹת מְאדֹ שֶׁלֹּא רַבִּי ]רִבִּי 
יְהוּדָה הַנָּשִׂיא – רַבֵּנוּ הַקָּדוֹשׁ[ כָּתַב אוֹתָם, 
אֶלָּא הָיוּ עוֹד לְפָנָיו. רְאָיָה לַדָּבָר, בְּסוֹף מַסֶּכֶת 
כֵּלִים )פרק ל' משנה ד'( כָּתוּב: "אָמַר רִבִּי יוֹסֵי, 
אַשְׁרַיִךְ )מַסֶּכֶת( כֵּלִים שֶׁנִּכְנַסְתְּ בְּטֻמְאָה וְיָצָאת 
כִּי  רַבִּי,  לִפְנֵי  הָיָה  יוֹסֵי  רִבִּי  וַהֲרֵי  בְּטָהֳרָה", 
הוּא הָיָה תַלְמִידוֹ שֶׁל רִבִּי עֲקִיבָא, וְעַד רַבִּי 
יֵשׁ שְׁנַיִם-שְׁלֹשָׁה דּוֹרוֹת, אָז אִם כֵּן מַה זֶּה 
"אַשְׁרַיִךְ כֵּלִים"? אֶלָּא הַמַּסֶכְתּוֹת הָיוּ עֲרוּכוֹת 
כְּבָר לִפְנֵי כֵן, וְרַבֵּנוּ הַקָּדוֹשׁ רַק סִדֵּר אוֹתָם: 
כָּאן רִבִּי מֵאִיר אוֹמֵר וְכָאן רִבִּי יְהוּדָה אוֹמֵר 
וְכַדּוֹמֶה, אֲבָל עִקְּרֵי הַמִּשְׁנָיוֹת הָיוּ כְּתוּבִים. 

)גליון 81 הערה 39(.

מָתוֹק.  כָּךְ  כָּל  אֱלֹקַי",  "לְמַעַנְךָ  הַפִּיּוּט  ב. 
לִי  יָדוּעַ  וְלֹא  בְּקוֹדָה,  בֶּן  דָּוִד  רַבִּי  הַמְחַבֵּר 
מָתַי חַי. מָרָן הָרַב עוֹבַדְיָה זַצַ"ל הָיָה אוֹמֵר 

אֶת הַפִּיּוּט הַזֶּה כָּל לַיְלָה בָּאַרְבָּעִים יוֹם שֶׁל 
וַאֲפִלּוּ שֶׁכָּתוּב שֶׁאוֹמְרִים אוֹתוֹ  הַסְּלִיחוֹת, 
רַק בַּעֲשֶׂרֶת יְמֵי תְשׁוּבָה. הַמִּלִּים שָׁם כָּל כָּךְ 
בֶּאֱמוּנָה  וּבָרִיא,  פָּצוּעַ  מִלֵּב טָהוֹר  יוֹצְאוֹת 
וְחןֹ  וְטִבְעִית. "וַעֲשֵׂה לְטוֹבָה אוֹת,  פְשׁוּטָה 
נְפָשׁוֹת עֲצוּבוֹת, לְמֵי יֶשַׁע צְמֵאוֹת", צְמֵאוֹת 
לְמַיִם שֶׁל יְשׁוּעָה. הַבַּקָּשָׁה הַזּאֹת נִתְמַלְּאָה 
אַחֲרֵי מֵאוֹת שָׁנִים, וְהַיּוֹם רוֹאִים אֶת הַיְשׁוּעוֹת 
בְּעֶזְרַת ה', בְּלִי שׁוּם סָפֵק בָּעוֹלָם. )גליון 128 

הערה 1(.

ג. רַבִּי סָאסִי הַכּהֵֹן הָרַב הָרָאשִׁי בְּגֶ'רְבָּא הָיָה 
חָכָם גָּדוֹל, וְנִפְטַר בִּשְׁנַת תרס"ה. בְּגֶ'רְבָּא הָיוּ 
אוֹמְרִים: אִם אַתָּה רוֹצֶה לִלְמדֹ עִיּוּן תִּלְמַד 
יִצְחָק  זְכוּת  כֹּהֵן:  סָאסִי  רַבִּי  שֶׁל  בַּסְּפָרִים 
עַל מַסֶּכֶת גִּטִּין, בִּרְכַּת ה' עַל מַסֶּכֶת בְּרָכוֹת 
וּמַסֶּכֶת שַׁבָּת, וְשׁוּ"ת זֶרַע דָּוִד. )שם הערה 30(.

עֲבֵרוֹת שֶׁבֵּין אָדָם לַחֲבֵרוֹ 
"עֲבֵרוֹת שֶׁבֵּין אָדָם לַחֲבֵרוֹ, אֵין יוֹם הַכִּפּוּרִים מְכַפֵּר עַד שֶׁיְּרַצֶּה אֶת חֲבֵרוֹ" )שלחן 

ערוך סימן תר"ו סעיף א'(. לֹא כְמוֹ אֻמּוֹת הָעוֹלָם שֶׁאָדָם יָכוֹל לַעֲשׂוֹת כָּל עֲבֵרָה שֶׁיִּרְצֶה, 

וְאַחַר כָּךְ הוֹלֵךְ לְראֹשׁ הַדָּת שֶׁלָּהֶם – הַכּמֶֹר, וּמְסַפֵּר לוֹ עַל הָעֲבֵרָה, וְצָרִיךְ לְשַׁלֵּם 

כֶּסֶף לְפִי "מְחִירוֹן" שֶׁעַל כָּל עֲבֵרָה תְּשַׁלֵּם כָּךְ וְכָךְ, אִם זוֹ עֲבֵרָה גְדוֹלָה צָרִיךְ הַרְבֵּה 

כֶּסֶף, אִם זוֹ עֲבֵרָה קְטַנָּה צָרִיךְ פָּחוֹת כֶּסֶף וְכוּ', הַכּלֹ לְפִי הָעֲבֵרוֹת. אֲבָל הַתּוֹרָה 

אוֹמֶרֶת הָפוּךְ: אִם פָּגַעְתָּ בֶחָבֵר שֶׁלְּךָ עָלֶיךָ לְבַקֵּשׁ מִמֶּנּוּ מְחִילָה, וְאַל תְּשַׂחֵק בָּזֶה. 

הָרַב פְּרִי חָדָשׁ  )הלכות יום הכיפורים שם( אוֹמֵר בְּשֵׁם רַבִּי שְׁמוּאֵל גַּרְמִיזָאן, שֶׁאִם אָדָם 

עוֹבֵר עֲבֵרָה בֵּין אָדָם לַחֲבֵרוֹ, יֵשׁ לוֹ שְׁתֵּי עֲבֵרוֹת: בֵּין אָדָם לַחֲבֵרוֹ וּבֵין אָדָם לַמָּקוֹם, 

לָמָּה? כִּי הַתּוֹרָה אָמְרָה "לֹא תַעֲשׁקֹ" )ויקרא י"ט י"ג(, "לֹא תִגְזלֹ" )שם( וְכַדּוֹמֶה, וְאִם 

כֵּן בְּכָל זֶה לֹא רַק פָּגַעְתָּ בֶחָבֵר אֶלָּא פָגַעְתָּ גַם בִּכְבוֹד הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא. וְלָכֵן אִם 

לֹא תְּבַקֵּשׁ מְחִילָה מֵחֲבֵרְךָ, הֲרֵי גַם הַחֵלֶק שֶׁבֵּינְךָ וּבֵין הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא לֹא נִמְחַל, 

וְלָכֵן אֲפִלּוּ אִם תַּעֲשֶׂה כָּל הַוִּדּוּיִּים וְתִבְכֶּה וְתוֹרִיד דְּמָעוֹת כַּמַּיִם, הֲרֵי אַתָּה צָרִיךְ קדֶֹם 

כּלֹ לְבַקֵּשׁ מְחִילָה מֵחָבֵר שֶׁלְּךָ.

וְלֹא רַק עַל מַעֲשֶׂה אֶלָּא גַם עַל דִּבּוּר שֶׁל עֶלְבּוֹן, כִּי לִפְעָמִים עַל מִלָּה אַחַת סוֹבְלִים 

ה' יְרַחֵם. אָדָם יִזָּהֵר בָּזֶה, כִּי הַמַּעֲלִיב אֶת חֲבֵרוֹ זֶה לֹא קַל. וְלִפְעָמִים עֶלְבּוֹן נִשְׁאָר 

בְּלִבּוֹ שֶׁל אָדָם, וְאַחֲרֵי כַמָּה שָׁנִים הוּא זוֹכֵר אֶת זֶה, לָכֵן אַל תַּעֲלִיב אֶת חֲבֵרְךָ אֶלָּא 

תִשְׁקלֹ כָּל מִלָּה, וְאִם הֶעֱלַבְתָּ תְבַקֵּשׁ מִמֶּנּוּ מְחִילָה.

בַּגְּמָרָא )יומא דף פ"ז עמוד א'( יֵשׁ סִפּוּר עַל רַב שֶׁהָיָה לוֹ "מִלְּתָא בֵּי טַבָּחָא", כְּלוֹמַר 

הָיְתָה לוֹ "תַּקְרִית" עִם אֵיזֶה טַבָּח, וְהַטַּבָּח הָיָה מְדַבֵּר עָלָיו. אָז רַב אָמַר: 'בּוֹא נֵלֵךְ 

וְנִתְפַּיֵּס אִתּוֹ'. בָּא רַב הוּנָא תַלְמִידוֹ שֶׁל רַב וְשָׁאַל אוֹתוֹ: "אֵיפהֹ הָרַב הוֹלֵךְ?" אָמַר לוֹ: 

"לְהִתְפַּיֵּס עִם הַטַּבָּח", אָמַר לוֹ: "אָזֵיל אַבָּא לְמִקְטַל נַפְשָׁא". הַמִּלָּה "אַבָּא" זֶה לְשׁוֹן 

כָּבוֹד, כְּלוֹמַר מוֹרִי וְרַבִּי הוֹלֵךְ לַהֲרגֹ נֶפֶשׁ ]כִּי הֵבִין שֶׁהַטַּבָּח לֹא יִנְהַג כַּשּׁוּרָה וְיֵעָנֵשׁ, 

כַּמְתאַֹר לְפָנֵינוּ[ אָמַר לוֹ רַב: "לָמָּה לַהֲרגֹ נֶפֶשׁ? אֲנִי מִתְפַּיֵּס אִתּוֹ". וְהִנֵּה כְּשֶׁרַב הִגִּיעַ 

לְשָׁם, הַטַּבָּח שֶׁהָיָה טִפֵּשׁ רָאָה אוֹתוֹ וְאָמַר לוֹ: "אַבָּא אַתְּ זִיל", כְּלוֹמַר לֵךְ מִכָּאן, אֲנִי 

לֹא צָרִיךְ אוֹתְךָ. רַב רָאָה שֶׁאִי אֶפְשָׁר לְהִסְתַּדֵּר אִתּוֹ, חָזַר הַבַּיְתָה. אַחַר כָּךְ הַטַּבָּח 

לָקַח אֶת הַ"קּוֹפִיץ" שֶׁזֶּה הַסַּכִּין שֶׁלּוֹ, כְּדֵי לַחְתּךְֹ אֶת הָאֵיבָרִים שֶׁל הַבְּהֵמָה, וּפִתְאוֹם 

הַקּוֹפִיץ קָפַץ עָלָיו וְנִכְנַס לַגָּרוֹן שֶׁלּוֹ וְהָרַג אֶת עַצְמוֹ. )בְּמַעֲשֶׂה זֶה נִקְרָא רַב בְּשֵׁם "אַבָּא", 

הַמִּלָּה "אַבָּא" יֵשׁ לָהּ שְׁנֵי פֵרוּשִׁים, רַשִׁ"י בְּכָל מָקוֹם מְפָרֵשׁ שֶׁזֶּה לְשׁוֹן כָּבוֹד )עי' חולין ל"ח ע"א רש"י 

ד"ה לאבא, ועוד(, וְהַתּוֹסְפוֹת )שם בד"ה אצטריך( כָּתְבוּ שֶׁזֶּה שְׁמוֹ הַפְּרָטִי שֶׁל רַב. וְהַגְּמָרָא כָּאן הֵבִיאָה 

אֶת זֶה שׁוּרָה אַחַר שׁוּרָה, אָז כַּאֲשֶׁר רַב הוּנָא אָמַר לְרַב "אָזֵיל אַבָּא לְמִקְטַל נַפְשָׁא" הוּא הִתְכַּוֵּן לוֹמַר 

בִּלְשׁוֹן כָּבוֹד: הָרַב שֶׁלִּי, שֶׁהֲרֵי רַב הוּנָא תַלְמִידוֹ וְלֹא יָכוֹל לִקְראֹ אוֹתוֹ בִשְׁמוֹ, וְאִלּוּ אַחַר כָּךְ כְּשֶׁהֶחָצוּף 

הַזֶּה אָמַר "אַבָּא אַתְּ", הוּא הִתְכַּוֵּן עַל הַשֵּׁם הַפְּרָטִי שֶׁלּוֹ. וְיָכוֹל לִהְיוֹת שֶׁיֵּשׁ בָּזֶה שִׁנּוּי קָטָן בַּבִּטּוּי שֶׁל 

הַמִּלָּה, שֶׁאִם אוֹמְרִים "אָבָא" בְּבֵי"ת רְפוּיָה זֶה לְשׁוֹן כָּבוֹד, וְאִם אוֹמְרִים "אַבָּא" בְּבֵי"ת דְּגוּשָׁה זֶה שֵׁם 

פְּרָטִי. ואכמ"ל(. מִכָּאן אַתָּה לוֹמֵד שֶׁמִּי שֶׁלֹּא פָגַע אֵינוֹ חַיָּב לְבַקֵּשׁ מְחִילָה, אֶלָּא רַק 

הַפּוֹגֵעַ בִּלְבַד. וְאִם יֵשׁ סָפֵק מִי פָּגַע, אָז שֶׁיְּבַקְּשׁוּ שְׁנֵיהֶם מְחִילָה )וְאִם אַתָּה יוֹדֵעַ שֶׁהַפּוֹגֵעַ 

לֹא יְבַקֵּשׁ מְחִילָה, אָז תֵּשֵׁב בַּבַּיִת וְתאֹמַר: "הֲרֵינִי מוֹחֵל לִפְלוֹנִי עַל מַה שֶּׁעָשָׂה לִי בַּשָּׁנָה הַזּאֹת"(. )גליון 

82 אותיות ט' – י"ב והערה 15(.
 

 הַגָּאוֹן הַקָּדוֹשׁ רַבֵּנוּ חַיִּים חוּרִי מְלַמֵּד זְכוּת
יִשְׂרָאֵל, וְאוֹמֵר: רִבּוֹן  זַצַ"ל מְלַמֵּד זְכוּת עַל  רַבִּי חַיִּים חוּרִי  נִדְרֵי", הָיָה  אַחֲרֵי "כָּל 

הָעוֹלָמִים, תִּרְאֶה אֵיךְ אַחֲרֵי גָּלוּת אֲרֻכָּה כָּזאֹת, מוֹכְרִים אֶת סֵפֶר כָּל נִדְרֵי בִּמְחִיר גָּבוֹהַּ 

מְאדֹ, וּמִי שֶׁקָּנָה אֶת הַסֵּפֶר לֹא לוֹקֵחַ אוֹתוֹ הַבַּיְתָה, אֶלָּא רַק מַעֲבִיר אוֹתוֹ מֵהַהֵיכָל 

לַתֵּבָה, וְעַל זֶה הוּא מוּכָן לְשַׁלֵּם אַלְפֵי פְרָאנְקִים. זוֹ זְכוּת גְּדוֹלָה מְאדֹ. צָרִיךְ תָּמִיד 

לְלַמֵּד זְכוּת עַל יִשְׂרָאֵל, בִּמְיֻחָד בְּיוֹם כִּפּוּר. )גליון 130 אות כ'(.

א. יֵשׁ כַּדּוּרִים "קַלִּי-צוֹם", וַאֲנַחְנוּ מִשְׁתַּמְּשִׁים 
בָּהֶם. חָכָם אֶחָד )מובא בשדי חמד מערכת יום 
הכיפורים סי' א' אות י"ח( אוֹמֵר שֶׁכֵּיוָן שֶׁהַתּוֹרָה 

)ויקרא כ"ג  נַפְשׁתֵֹיכֶם"  "וְעִנִּיתֶם אֶת  אָמְרָה 
ל"ב(, אָז צָרִיךְ לְהִתְעַנּוֹת וְאָסוּר לָקַחַת כַּדּוּרִים 

כָּתַב  זצ"ל  הָרַב עוֹבַדְיָה  מָרָן  אֲבָל  כָּאֵלֶּה. 
תְּשׁוּבָה בָזֶה )בשו"ת יביע אומר ח"ט סימן נ"ד(, 
וְכָתַב שֶׁלֹּא כָךְ הַדִּין, וְהֵבִיא רְאָיָה מֵהַגְּמָרָא 
)יומא ע"ד ע"ב( שֶׁהָעִנּוּי שֶׁל כִּפּוּר זֶה בְּשֵׁב וְאַל 

תַּעֲשֶׂה, כְּלוֹמַר תֵּשֵׁב וְאַל תּאֹכַל, אֲבָל לֶאֱכלֹ 
לִפְנֵי כֵן זֶה מֻתָּר. וְכִי יַעֲלֶה עַל הַדַּעַת שֶׁאָדָם 
צָרִיךְ לְהַפְסִיק אֶת הָאֲכִילָה שְׁעָתַיִם-שָׁלֹשׁ 
שֶׁיַּגִּיעַ  לֶאֱכֹל עַד  אֶפְשָׁר  הֲרֵי  לִפְנֵי כִּפּוּר?! 
הַזְּמַן, וְלָכֵן מֻתָּר גַּם לָקַחַת כַּדּוּרֵי "קַלִּי-צוֹם" 

אִם הֵם מְקִלִּים עָלֶיךָ אֶת הַצּוֹם.

נִפְלָא  פִיּוּט  לָנוּ  יֵשׁ  הַכִּפּוּרִים  בְּלֵיל יוֹם  ב. 
יֵשׁ  הַזֶּה  הַפִּיּוּט  אֵלִי תְּשׁוּקָתִי".  "לְךָ  מְאֹד, 
וְאָרַבְתִּי  "וְאָשַׁמְתִּי  וִדּוּי שֶׁאוֹמְרִים:  גַּם  בּוֹ 
וְכוּ'". וּבִגְלַל הַמַּנְגִּינָה אוֹמְרִים אֶת זֶה מִלְּרַע, 
וּמִמֵּילָא הוֹפְכִים אֶת הַמַּשְׁמָעוּת, כִּי בְּעִבְרִית 
אַתָּה  וְאִם  וּמִלְּרַע,  לְמִלְּעֵיל  מַשְׁמָעוּת  יֵשׁ 
מַחְלִיף בֵּינֵיהֶם אַתָּה מְשַׁנֶּה אֶת הַמַּשְׁמָעוּת, 
וְאָרַבְתִּי וּבָגַדְתִּי  וְכָאן אִם תּאֹמַר "וְאָשַׁמְתִּי 
לֶאֱשֹׁם  אַמְשִׁיךְ  אֲנִי  מִלְּרַע פֵּרוּשׁוֹ  וּבָזִיתִי" 
וְלֶאֱרבֹ וְלִבְגּדֹ וְלִבְזוֹת וְכוּ', וְלָכֵן צָרִיךְ לוֹמַר 
"וְאָשַׁמְתִּי וְאָרַבְתִּי" מִלְּעֵיל. וְצָרִיךְ לְכַוֵּן אֶת 
הַמַּנְגִּינָה שֶׁלֹּא תַּחְלִיף אֶת הַמַּשְׁמָעוּת. )גליון 

32 אות ח', וגליון 82 אותיות כ"א וכ"ב(.

דבריו כשם משפחתו 
כחי  ו הנ ן  בעלו נמצאת  לחידה  תשובה 

תשובות ניתן לענות בקו בית נאמן  079-9270505 שלוחה 21 )חובה לציין שם וכתובת(  נא לשלוח התשובות עד יום שני בערב

 פתרונות מגליון קודם:
פתרון החידה: מי היה דודו של הגאון הקדוש רבי נחמן מברסלב? הגאון הקדוש רבי ברוך ממז'יבוז' )נכד רבנו הבעל שם טוב 

הקדוש, נפטר בשנת תקע"ב(. הזוכה: מרדכי אליהו - ירושלים.

 פתרון מי בתמונה: כבוד קדושת הגאון האדמו"ר הבית ישראל מגור זצ"ל )נפטר בשנת תשל"ז(.
הזוכה: אלי מליק - פתח תקוה.

 תשובה ניתן לענות
 בקו בית נאמן
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בין הפותרים נכונה יוגרל פרס
)חובה לציין שם וכתובת(

בית ההוראה בראשות מורנו הגאון הרב מצליח חי מאזוז שליט"א, שמחים לבשר לציבור על 
הוצאת הקונטרסים "פסקי הלכות"  ליקוט פסקי מרן ראש הישיבה
 בהלכות הימים הנוראים וכן בהלכות השכמת הבוקר ציצית ותפלין.

הקונטרסים נכתבו ע"י יצחק מאזוז והוגהו ע"י מרן שליט"א

חידה

 מי בתמונה? 

וְנָסַע  בִּבְנֵי בְרָק לְמָשָׁל,  גָר  בַּאֲדָר[, הָיָה  ]שֶׁזְּמַן קְרִיאַת הַמְּגִלָּה בָהּ הוּא בי"ד  עִיר  בֶן  שֶׁהָיָה  א. אָדָם 

לִירוּשָׁלַיִם בְּיוֹם ט"ו ]פּוּרִים שׁוּשָׁן[. הַאִם חַיָּב לִקְראֹ עוֹד פַּעַם בְּיוֹם ט"ו? לֹא חַיָּב. לָמָּה? כִּי הוּא יָצָא 

כְבָר יְדֵי חוֹבָה, הַכּלֹ תָּלוּי בְּעַמּוּד הַשַּׁחַר שֶׁל הַיּוֹם שֶׁהוּא קוֹרֵא בוֹ, וְאִם בְּעַמּוּד הַשַּׁחַר שֶׁל יוֹם י"ד הָיִיתָ 

בִּבְנֵי בְרָק – אַתָּה פָטוּר מִלִּקְראֹ בְיוֹם ט"ו, קָרָאתָ כְבָר בי"ד וְיָצָאתָ יְדֵי חוֹבָה.

ב. אֲבָל יֵשׁ שְׁאֵלָה, בֶּן כְּרָךְ שֶׁהָיָה בָעִיר בְּיוֹם י"ד, וְאַחַר כָּךְ חָזַר לַכְּרָךְ שֶׁלּוֹ, לְדוּגְמָא הוּא לָמַד בְּכִסֵּא 

רַחֲמִים )אוֹ כָל יְשִׁיבָה אַחֶרֶת בִּבְנֵי בְרָק(, וְהִנֵּה בַיּוֹם הָרִאשׁוֹן ]י"ד אֲדָר[ קָרָא מְגִלָּה, וְיָצָא יְדֵי חוֹבַת מִשְׁלוֹחַ 

פַּעַם  הַמְּגִלָּה  לִקְרֹא אֶת  חַיָּב  כָּךְ  אַחַר  לִירוּשָׁלַיִם. הָאִם  נָסַע  כָּךְ  וְאַחַר  וְכוּ',  לָאֶבְיוֹנִים  וּמַתָּנוֹת  מָנוֹת 

שְׁנִיָּה בְּיוֹם ט"ו? לְפִי הַיְּרוּשַׁלְמִי )מְגִלָּה פ"ב ה"ג( חַיָּב לִקְראֹ בט"ו, אֲבָל הָרַמְבַּ"ם וּמָרָן לֹא הֵבִיאוּ אֶת זֶה 

לַהֲלָכָה, לָכֵן יִקְרָא בְּלִי בְרָכָה. 

ג. בֶּן עִיר שֶׁהִגִּיעַ לִירוּשָׁלַיִם וְהוּא פָטוּר מִכָּל מִצְווֹת הַפּוּרִים, כִּי הוּא קִיֵּם אוֹתָן כְּבָר בְּיוֹם י"ד, וּקְרָאוּהוּ 

לַעֲלוֹת לַתּוֹרָה. יֵשׁ מַחְלֹקֶת הַאִם יַעֲלֶה לַתּוֹרָה אוֹ לֹא. הַשְּׁבוּת יַעֲקבֹ )ח"א סִי' מ'( אוֹמֵר שֶׁהוּא יָכוֹל לַעֲלוֹת 

)וְהֵבִיא רְאָיָה מִקָּטָן שֶׁעוֹלֶה לְמִנְיַן שִׁבְעָה ]כְּלוֹמַר בְּשַׁבָּת שֶׁעוֹלִים שִׁבְעָה אֲנָשִׁים לְסֵפֶר תּוֹרָה[, וְהוּא הַדִּין לְמִנְיַן שְׁלֹשָׁה 

]בְּיוֹם שֶׁעוֹלִים שְׁלֹשָׁה[. זוֹ שְׁאֵלָה בְּשׁוּ"ת יְחַוֶּה דַּעַת )ח"ב סִי' ט"ו( לְגַבֵּי קָטָן שֶׁיֵּשׁ לוֹ חֲגִיגַת "בַּר מִצְוָה", אֲבָל עוֹד לֹא 

הִגִּיעַ לְיוֹם בַּר מִצְוָה שֶׁלּוֹ, הַאִם אֶפְשָׁר לְהַעֲלוֹת אוֹתוֹ לַתּוֹרָה אוֹ שֶׁאִי אֶפְשָׁר? וְאוֹמֵר שָׁם שֶׁאָמְרוּ חֲכָמִים שֶׁקָּטָן עוֹלֶה 

לְמִנְיַן שִׁבְעָה, וְהוּא הַדִּין לְמִנְיַן שְׁלֹשָׁה. אֲבָל לֹא כֻלָּם מַסְכִּימִים בָּזֶה, כִּי לְדַעַת רַבֵּנוּ הָאֲרִ"י )שַׁעַר הַכַּוָּנוֹת דַּף ע"ג ע"ב( 

שֶׁדַּוְקָא לְמִנְיַן שִׁבְעָה הוּא עוֹלֶה, ]שֶׁמִּדְּבָרָיו לוֹמְדִים כֵּן שֶׁלֹּא אוֹמְרִים שֶׁיַּעֲלֶה קָטָן לְמִנְיַן שְׁלוֹשָׁה. )ראה כה"ח סִי' רפ"ב 

ס"ק כ"ב([. )הַיּוֹם אֵין שׁוּם בְּעָיָה לְהַעֲלוֹת קָטָן לִקְרוֹת הַפְטָרָה, וְכָכָה הַמִּנְהָג בְּתוּנֶס, בְּגִיל 9-8 מְחַנְּכִים אֶת הַיְּלָדִים 

לַעֲלוֹת לַתּוֹרָה וְלִקְראֹ כַמָּה פְסוּקִים. מָה הַמָּקוֹר לָזֶה? בַּגְּמָרָא בִּבְרָכוֹת )דַּף נ"ג סע"ב בְּסוֹף פֶּרֶק שְׁמִינִי( כָּתוּב שָׁם 

שֶׁהַיְּלָדִים קוֹרְאִים "בְּעִדַּן מִפְטְרַיְהוּ", וְרַשִׁ"י אוֹמֵר )שם( מַה זֶּה מִפְטְרַיְהוּ? בְּשָׁעָה שֶׁקּוֹרְאִים אֶת הַהַפְטָרָה, עוֹלִים 

לַתּוֹרָה וְקוֹרְאִים קֶטַע. אֲבָל מִדִּין הַגְּמָרָא לֹא רַק הַפְטָרָה, אֶלָּא גַם לִ"שְׁבִיעִי" יָכוֹל לַעֲלוֹת. אֲבָל זֶה נֶאֱמַר בְּשִׁבְעָה 

וְלֹא נֶאֱמַר בִּשְׁלוֹשָׁה, וְאָמְנָם יֵשׁ מִי שֶׁאָמַר שֶׁגַּם בִּשְׁלוֹשָׁה ]וְכַנַ"ל[(, אֲבָל דָּחוּ אֶת דְּבָרָיו. לָמָּה? כִּי אָמְנָם מִדִּבְרֵי מָרָן 

בַּבֵּית יוֹסֵף )סוֹף סִי' קל"ה( נִרְאָה שֶׁאֶפְשָׁר לְצָרֵף קָטָן גַּם לְמִנְיַן שְׁלוֹשָׁה, אֲבָל בַּשֻּׁלְחָן עָרוּךְ שָׁם )בְּסִימָן קל"ה( לֹא 

כָתַב אֶת זֶה, וְהוּא כָתַב אֶת זֶה רַק בְּהִלְכוֹת שַׁבָּת )סִי' רפ"ב ס"ג(. זֶה סִימָן שֶׁמָּרָן לא מַסְכִּים שֶׁהַקָּטָן יַשְׁלִים לְמִנְיַן 

שְׁלוֹשָׁה, וְרַק בְּיוֹם שַׁבָּת כְּשֶׁעוֹלִים שִׁבְעָה יָכוֹל לַעֲלוֹת, אֲבָל בִּשְׁלוֹשָׁה לֹא מָצָאנוּ. וְגַם לְפִי דַּעַת הָאֲרִ"י דַּוְקָא בְשִׁבְעָה 

וְלֹא בִשְׁלוֹשָׁה. לָכֵן אֵין לָנוּ רְאָיָה מִכָּאן שֶׁגַּם אָדָם שֶׁהוּא פָטוּר יָכוֹל לִקְראֹ וּלְהוֹצִיא אֶת הָרַבִּים יְדֵי חוֹבָתָם(.

וּמָרָן הָרַב עוֹבַדְיָה )בחזון עובדיה פורים עמ' קט"ו( עָשָׂה פְשָׁרָה ]לְעִנְיַן בֶּן הָעִיר שֶׁקִּיֵּם אֶת מִצְווֹת הַפּוּרִים 

בְּיוֹם י"ד, וּבְיוֹם ט"ו בָּא לִכְרָךְ וְנִקְרָא לַעֲלוֹת לַתּוֹרָה[ וְאָמַר: אִם קָרְאוּ אוֹתוֹ לַתּוֹרָה בִשְׁמוֹ, כְּמוֹ שֶׁנּוֹהֲגִים 

הָאַשְׁכְּנַזִּים: "יַעֲמדֹ פְּלוֹנִי בֶּן פְּלוֹנִי" – יַעֲלֶה, וְאִם לֹא קָרְאוּ אוֹתוֹ בִּשְׁמוֹ יאֹמַר: אֲנִי לֹא עוֹלֶה, אֲנִי שַׁיָּךְ 

לְעִיר אַחֶרֶת, אֲנִי לֹא קוֹרֵא בַקְּרִיאָה שֶׁלָּכֶם. וְזוֹ הַכְרָעָה טוֹבָה מְאדֹ. בְּתוּנֶס מַעֲלִים לַתּוֹרָה בִשְׁמוֹ, וְכָאן 

בָּאָרֶץ - בִּמְיֻחָד אֵצֶל הַסְּפָרַדִּים - לֹא קוֹרְאִים אוֹתוֹ בִשְׁמוֹ, אֶלָּא בָאִים אֵלָיו וְאוֹמְרִים לוֹ בְלַחַשׁ: אַתָּה 

רוֹצֶה לַעֲלוֹת? וְהוּא יאֹמַר לָהֶם: "אֲנִי לֹא רוֹצֶה וְלֹא מְעֻנְיָן לַעֲלוֹת", אַל תַּעֲלֶה. כִּי אִם יַגִּידוּ "יַעֲלֶה פְלוֹנִי" 

וְאַחַר כָּךְ יַגִּיד שֶׁהוּא לֹא עוֹלֶה, כְּבָר אָמְרוּ )בְּרָכוֹת דַּף נ"ה ע"א( שֶׁמִּי שֶׁקּוֹרְאִים לוֹ לִקְראֹ בַּתּוֹרָה וְלֹא קוֹרֵא 

מְקַצְּרִין אֶת יָמָיו. בִּשְׁבִיל מָה הוּא צָרִיךְ אֶת זֶה? וּכְשֶׁלֹּא קוֹרְאִים בִּשְׁמוֹ מִמֵּילָא אֵין בְּעָיָה. לָכֵן אָדָם שֶׁהוּא 

בֶן י"ד, וּבָא בְּיוֹם ט"ו לִירוּשָׁלַיִם, וְאוֹמְרִים לוֹ: בְּכָבוד, תַּעֲלֶה לַתּוֹרָה. אִם לֹא קָרְאוּ לוֹ בִשְׁמוֹ – יאֹמַר: אֲנִי 

לֹא עוֹלֶה, אֲנִי שַׁיָּךְ לִבְנֵי בְרָק )גליון 348 אותיות י"ד ט"ו, י"ז וי"ח(.

ת,  בָּ וּב שׁוֹמֵר שַׁ הוּא יִשּׁ פַר מַיְמוֹן שֶׁ וּב כְּ שּׁ יל: לַיִּ הִצִּ יל שֶׁ ת.        הַטִּ בָּ מִירַת שַׁ שְׁ דוֹל וְחִזּוּק בִּ גָּ
נֵס, רָאוּ מַסּוֹק חָג  יקוּ לְהִכָּ הִסְפִּ וּב. לִפְנֵי שֶׁ שּׁ ל הַיִּ ית הָעַלְמִין שֶׁ רֶךְ בֵּ נֵס דֶּ לִים לְהִכָּ חַבְּ כְנְנוּ הַמְּ תִּ
ים צַנְחָנִים,  ִ חֲמִשּׁ ם – כַּ הָיוּ שָׁ לִים שֶׁ ל הַחַיָּ יק לוֹ, לָכֵן כָּ צְעוּ לְעֶבְרוֹ יֶרִי וְהִצְלִיחוּ לְהַזִּ מֵעֲלֵיהֶם, בִּ
ל  נִצַּ ךְ  כָּ ל אוֹיְבֶיךָ ה'.  כָּ ן יֹאבְדוּ  כֵּ הֶם,  בָּ שֶׁ לִים עַד הָאַחֲרוֹן  חַבְּ לוּ אֶת הַמְּ וְחִסְּ סּוֹק  צָנְחוּ מֵהַמַּ
ם  לִים לאֹ הָיוּ צוֹנְחִים שָׁ סּוֹק, הַחַיָּ קִים עִם הַמַּ לִים לאֹ הָיוּ מִתְעַסְּ חַבְּ פַר מַיְמוֹן. אִם הַמְּ וּב כְּ שּׁ הַיִּ
בַח הָיוּ  אֲזוֹר הַטֶּ וּב. בַּ שּׁ לִים אוֹתָם, וּמִי יוֹדֵעַ מֶה הָיָה קוֹרֶה אִלּוּ הָיוּ חוֹדְרִים אֶל תּוֹךְ הַיִּ וּמְחַסְּ
וֹמְרִים  שּׁ גְלַל שֶׁ בִּ וּבִים, שֶׁ ב זִמְרָת וְעוֹד יִשּׁ ב שׁוּבָה, מוֹשַׁ גוֹן קִבּוּץ סַעַד, מוֹשַׁ בִים כְּ ה מוֹשָׁ מָּ כַּ
רֵז, לאֹ  לְהִזְדָּ רָצוּ  שֶׁ וּבִגְלַל  ם,  לְשָׁ יעוּ  הִגִּ לִים  חַבְּ הַמְּ ת.  בָּ שַׁ בְּ הֶם סָגוּר  לָּ שֶׁ עַר  ַ הַשּׁ ת,  בָּ שַׁ ם  שָׁ
ים  ן לִרְאוֹת אֵיךְ הֵם מְנַסִּ עָרִים נִתָּ ְ ל הַשּׁ צְלְמוֹת שֶׁ אַחַת הַמַּ דֵר. בְּ טָרְחוּ לְנַסּוֹת לַעֲבוֹר אֶת הַגָּ
אִירִים  ר הֵם מַשְׁ אֲשֶׁ א, כַּ עַד הַבָּ קוֹם לַיַּ בִים מְעַט, וּפִתְאוֹם נִבְהָלִים וּבוֹרְחִים מֵהַמָּ לִפְתּחַֹ, מִתְעַכְּ
וּבִים הָאֵלּוּ אֵצֶל  שּׁ ל הַיִּ ךְ אֲפִלּוּ מָצְאוּ מַפּוֹת שֶׁ הֶמְשֵׁ לֵי רֶכֶב וְאֶמְצָעֵי לְחִימָה. בַּ מֵאֲחוֹרֵיהֶם כְּ
אוֹן  הַגָּ דִידִי  מִיְּ י  מַעְתִּ שָׁ ת טֶבַח:  עֲדָם.       מְסִבַּ בַּ ם אֲבָל ה' מָנַע  נֵס לְשָׁ לְהִכָּ לִים, רָצוּ  חַבְּ הַמְּ

חוֹת  פְּ שְׁ יר מִמִּ הוּא מַכִּ נֵי בַחוּרִים שֶׁ ְ שּׁ שֶׁ נֵי בְרַק,  בְּ עִיר  בָּ ין  דִּ ית  בֵּ יטָ”א, אַב  לִּ שַׁ יַעֲקֹב זֵר  י  רִבִּ
וּב  שּׁ ת טֶבַח, לְיַד הַיִּ הָפְכָה לִמְסִבַּ ת טֶבַע – שֶׁ אוֹתָהּ מְסִבַּ פוּ בְּ תְּ תַּ רֶךְ, הִשְׁ רְדוּ מֵהַדֶּ יָּ טוֹבוֹת שֶׁ
רִי  מַע קוֹלוֹת הַיֶּ ָ ר הֵחֵלּוּ לְהִשּׁ אֲשֶׁ כַּ לּוֹ, שֶׁ עוּר שֶׁ ִ שּׁ פִים בַּ תְּ תַּ שְׁ רוּ לוֹ וְלִקְהַל הַמִּ רֵעִים. הֵם סִפְּ
עָלָה  יּוֹרִים לְכָל עֵבֶר. הֵם יָרְדוּ לַתְּ לִים שֶׁ לּוּ מְחַבְּ ם גִּ ם שָׁ הֶם, אַךְ גַּ לָּ רְחוּ לְעֵבֶר הָרְכָבִים שֶׁ הֵם בָּ
חוּרִים הֶחְלִיטוּ לִפּוֹל עַל הָאָרֶץ  רוּ וְיָרְדוּ אַחֲרֵיהֶם. הַבַּ לִים לאֹ וִתְּ חַבְּ בִישׁ, אֲבָל הַמְּ י הַכְּ דֵּ מִצִּ
ל  ם: ‘רִבּוֹנוֹ שֶׁ לִבָּ לוּ בְּ לְּ עֵינֵיהֶם עֲצוּמוֹת, הִתְפַּ שֶׁ אוֹתָם רְגָעִים, כְּ מֵתִים. בְּ וְלַעֲשׂוֹת אֶת עַצְמָם כְּ
לִים הִתְקָרְבוּ אֲלֵיהֶם, יָרוּ לִפְנֵיהֶם עַל  חַבְּ הִלְכָתָהּ!'. הַמְּ ת כְּ בָּ מֹר שַׁ צֵל מֵהַיּוֹם נִשְׁ עוֹלָם, אִם נִנָּ
כַב אַחֲרֵיהֶם.  ָ שּׁ ֶ גוּ עֲלֵיהֶם, וְעָשׂוּ וִדּוּי הֲרִיגָה לְאָדָם אַחֵר שּׁ לְּ ת, דִּ מֵּ ם הֶרְאָה עַצְמוֹ כַּ גַּ חוּר שֶׁ בָּ
מַהֵר  יְּ ת!      יְהִי רָצוֹן שֶׁ בָּ מִירַת שַׁ לַת שְׁ רוֹאִים וְאֵינָם נִרְאִים! זְכוּת קַבָּ גְעוּ, הָיוּ כְּ הֶם הֵם לאֹ פָּ בָּ
ימֵי צֵאתְךָ מֵאֶרֶץ מִצְרָיִם אַרְאֶנּוּ  נוּ: "כִּ ם בָּ י לְצָרוֹתֵנוּ, וְיִתְקַיֵּ רוּךְ הוּא לְגָאֳלֵנוּ, וְיאֹמַר דַּ דוֹשׁ בָּ הַקָּ

ן יְהִי רָצוֹן. נִפְלָאוֹת" )מיכה ז', ט"ו(, אָמֵן כֵּ
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